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BRĪVĀ LATVIJA
Lasiet tīmeklī!

www.brivalatvija.lv

23. jūnijs
12:00 Teritorijas atvēršana

Lielā skatuve:
19:30 – 23:00 Jāņu festivāla – 2017 atklāšana
Latvijas vēstnieces Lielbritanijā Baibas Bražes 

             Līgo sveiciens
19:50 STARTS simboliskajam skrējienam par godu Latvijas Simtgadei “Izskrien 

Latviju Straumēnos!”
20:00 Līgo ugunskuŗa iedegšana un Līgo zaļumballe 
LĪgo sēTAs:
16:00 - 19:00 Līgo Trača sēta pašiem mazākajiem
16:00 - 19:00 “3x3 nometnes Lielbritanijā” Jāņuzāļu sēta
16:00 - 19:00 Rīgas sēta
16:00 – 23:00 Latviešu kino sēta 
23:00 Latviešu filmas “Svingeri” pirmizrāde Anglijā!
Disko teltī: 0:00 – 3:00 Zaļumballe ar duetu “Viņš un Es”, starplaikos DJ Vento un 

DJ Erminass 

24. jūnijs
11:00 Līgo sētu svinīgā atklāšana. LNPL priekšsēdes un Līgo sētu patroneses 

Lilijas Zobens uzruna
11:00 – 18:00 Jāņu zāļu sēta, Rīgas sēta, Līgo Trača sēta, Kokļu Zapte, līgodziesmu 

sēta, Jāņuguns sēta, Līgo danču sēta
15:00 Burtonas latviešu amatieŗteātŗa “Strops” izrāde “Lustīga līgošana”

LĪgoJAm StraumēnoS!

CETURTDIENA, 15. jūnijs
22.15 Filma “Dieva Putniņi“ / “Displaced Persons” 

(Latvija, 2015) Latviešu valodā ar vācu subtitriem, 
Evang. Gemeindehaus, Blarerplatz, 73728 Esslingen

PIEKTDIENA, 16. jūnijs
10.00 Atklāšanas dievkalpojums Eslingenas 

Dienvidu baznīcā
Südkirche Esslingen, Spitalsteige 3, 73734 Esslingen
11.15 svētku gājiens
No Dienvidu baznīcas (Südkirche Esslingen) līdz 

tirgus laukumam (Marktplatz)
12.30 svētku atklāšana tirgus laukumā
Marktplatz, 73734 Esslingen
14.00 Uzvedums „Tikšanās ar Jāzepu Vītolu“
Evang. Gemeindehaus, Blarerplatz, 73728 Esslingen
15.00 – 18.00 Dalībnieku priekšnesumi pilsētā
Tirgus laukumā, stacijas laukumā u.c.
19.00 Dziesmuspēle „EsLINgENA” (latviešu 

val. ar vācu subtitriem)
Neckar Forum Esslingen, Ebershaldenstraße 1

sEsTDIENA, 17. jūnijs
12.00 Koŗu koncerts „skanēt skan“
Evang. Gemeindehaus, Blarerplatz, 73728 Esslingen
15.00 Deju koncerts „Latviešu danči“
Neckar Forum Esslingen, Ebershaldenstraße 1
19.00 Eslingenas stāsti. Tikšanās, sarunas, 

atmiņas. grāmatas atvēršana.
Evang. Gemeindehaus, Blarerplatz, 73728 Esslingen

sveicam Eslingenā!
20.30 svētku balle kopā ar grupu Dzelzs 

Vilks (Rīga), Liepupes vīru ansambli (Liep-
upe), austrumkalns (Londona)

Neckar Forum Esslingen, Ebershaldenstraße 1

sVēTDIENA, 18. jūnijs
11.00 “Vakareiropas koklētāji” aicina uz 

sa  koklēšanos Eslingenas svētkos!
Hafenmarkt, 73728 Esslingen
12.00 Folkloras kopu koncerts. Ielīgošana.
Hafenmarkt, 73728 Esslingen

Darbosies amatnieku tirdziņš

IZsTĀDE PILsēTAs mŪZEJĀ GELBES 
HauS

Par 40. gadu latviešu nometni Eslingenā,   
tā laika sabiedrisko un kultūras dzīvi vairāk 
var uzzināt, apmeklējot izstādi.

Gelbes Haus, Hafenmarkt 7, 73728 Esslingen

INFoRmĀCIJAs CENTRs
Iespējams iegādāties biļetes un saņemt visu 

aktuālo informāciju.
Evang. Gemeindehaus am Blarerplatz
Blarerplatz, 73728 Esslingen

Ce., 15.06. no plkst. 12.00 – 20.00
Pk., 16.06. no plkst. 12.00 – 18.00
Se., 17.06. no plkst. 11.00 – 14.00
Sv., 18.06. no plkst. 12.00 – 14.00

Brīvdabā
08:00 - 09:00 Komandu pieteikšanās volejbola turnīram
11:00 - 18.00 Turnīrs
08:00 - 09:00 Komandu pieteikšanās virves vilkšanai, zvejnieka zābaka grūšanas 

un šautriņu mešanas turnīriem
09:00 - 15.00 Turnīri
08:00 - 09:00 Komandu pieteikšanās Jautrajām Līgo stafetēm
09:00 - 11.00 Stafetes
Lielā skatuve:
10:00 – 10:40 Ģimenes rītarosmes danči
12:00 – 13:00 Jāņu dienas ieskandināšana ar VIA SIENĀŽI
13:00 – 15:00 Jāņu putu ballīte
16:00 – 17:30 Līgo joki un dziesmas (UFO un duets «Karakums»)
18:00 - 20:00 Lielkoncerts SKRODERDIENAS STRAUMĒNOS – Kokļu Zapte, 

TDK Kamoliņš, TDK Rakstā, TDK Zīlaine, TDK Sakta, FK Žeperi, FK Dūdalnieki, 
TK Jumītis, Deboras koris

20:30 – 22:00 Jāņu balle ar grupu APVEDCEĻŠ
22:00 – 23:00 Poproka grupas GAIN FAST koncerts 
Brīvdabā
20:00 – 20:30 - Lielā Jāņu ugunskura iedegšana, apdziedāšanās un dejošana
Disko telts:
23:00 – 00:00 Jāņu nakts «jandāliņa» ievads ar DJ Vento un DJ Erminass

25. jūnijs
10:00 – 12:00 Bērnu deju ballīte “Meža lokā”
13:00 – 14.30 Pēcjāņu melodijas un danči 

kopā ar “Mazie Rakari” 
14:30 – Svētku noslēgums un apbalvošana   

uz Lielās skatuves
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Abonementa maksa:
• par 12 mēn. (48 nr.)  EUR 55  (550 SEK)
• par 6 mēn. EUR 30  (300 SEK)
• 1 nedēļu EUR 2  (20 SEK)

jopRojām  infoRmē,  izglīto,  izKlaidē

pasūtiniet digitālo laikrakstu ŠEit:
www.brivalatvija.lv/abone-interneta 

vai maksājiet bankā Sia VESTA-LK kontā: 
AS SEB banka, kods UNLALV2X, 
Konta nr.: LV80UNLA0050016243516
ar piezīmi “Bl abon” un norādot vārdu, uzvārdu, 
e-pastu un mājas adresi

ik nedēļu izlasīsiet jums svarīgu informāciju labā latviešu valodā.

par reklāmu un sludinājumiem sazinieties ar redakciju 
Rīgā, Ģertrūdes ielā 27, lV-1011, e-pasts: redakcija@brivalatvija.lv, 

tālr.: +371 67326761 vai +371 29439423

laikraksts

www.facebook.com/@brivalatvija
www.twitter.com @briva_latvija

mājaslapa: 
www.brivalatvija.lv

Latvisko 
notikumu 
kalendārs

2. lpp. 

Lembergs 
ASV “melnajā 

sarakstā”
4. lpp. 

Franka 
Gordona un 

Sallijas 
Benfeldes 
komentāri

5. lpp. 

Par ko stāsta 
“Rīgas 

gredzens”?
8. lpp. 

Piemin Brīvības 
cīņās kritušos 

kadetus
10. lpp. 

NumuRA 
iNteRVijā - 

Latvijas 
Bruņoto spēku 

komandieris
ģenerālleitnants 
Leonīds Kalniņš

7. lpp. 

NedēļAS NoGALe LoNdoNā

Aizvadītās nedēļas nogalē pie tautiešiem Londonā viesojās Valsts prezidents egils Levits ar kundzi Andru Leviti. (Vairāk lasiet 3. lpp.) 
Attēlā augstie viesi kopā ar Londonas latviešu kori un tā vadītājiem Liliju Zobens un Lesliju East

egils Levits sarunājas ar cienījamo dzejnieci Veltu Sniķeri diriģē Andra Zobens East
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29. decembrī no rīta brīvs laiks 
(gājiens pa viesnīcas territorijas 
kalniem).

Pēcpusdienā  ceļš uz Tobāgo ar 
ātrkuģi – katamarānu.

30. decembrī Kurzemes pie
krastes ekspedīcija – kurzemnie
ku apmetņu vietas. Oficiālā foto
grafija pie Kurzemnieku piemi
nekļa. Pēcpusdienā puzuru ga    
ta vošana, vakarā sadraudzības 
ko kteilis.

31. decembrī laivas brauciens 
gar (Jaun)kurzemes piekrasti, pel
de līčos. Pēcpusdienā Vecā gada 
izvadīšanas dievkalpojums Pli
matas Sv. Dāvida baznīcā. Jaunā 
gada sagaidīšana pie L. Kurze
mes līča un Kurzemes piemi
nekļa. Banketa vakariņas.

1. janvārī Ārgaila ūdenskri tu
ma ekskursija un Gudvuda dzīv
nieku parks.

2. janvārī Pidženpointa dienas 
ekskursija un Robinsona Krūzo 
ala (pelde ar krāsainām zivīm un 
Nailona baseinā, Bukū līcī).

3. janvārī Skārborovas ekskur
sija (botāniskais dārzs, mūzejs, 
pilsēta). Pēcpusdienā gājiens uz 
putnu barošanas rezervātu.

4. janvārī Šarlotvilles un Pi  rā
tu/Kuršu līča dienas ekskursija, 
koppelde, pikniks. Atvadu vaka
riņas.

5. janvārī dalībnieku atgrieša
nās mītnes zemēs. Vakaros:   Sali
dojumu vēsture – gaismas bildes, 
stāstījumi; filmas izrāde “Latvija  
GambijaTobago”.

Informē Guntars Gedulis, 
20. LSTT vadītājs

27. jANVāRiS
dalība farmācijas un 

medicīnas izstādē AAe
Latvijas Investīciju un attīstības 

aģentūra (LIAA) aicina Latvijas 
farmācijas, medicīnas un dzīvī
bas zinātņu uzņēmumus pieda
līties kopstendā izstādē “ARAB 
HEALTH 2020” Apvienotajos 
Ara bu Emirātos, kas norisināsies 
no 2020. gada 27. – 30. janvārim 
Du  baijā!

“ArAb HeAltH” izstāde ir 
lielākā medicīnas izstāde Tuvajos 
Aust rumos, ik gadu pulcējot vai
rāk nekā 55 000 apmeklētāju un 
4250 uzņēmumu no 159 valstīm.

Kopstenda veidošanai tiks iz 
mantota izstādes piedāvātā stan
darta stenda konstrukcija.

Kopējā stenda platība: 9m2

Vieta tiek piedāvātas 3 farmā
cijas, medicīnas vai dzīvības zi 
nātņu uzņēmumiem.

Latvijas stenda vieta – “Z7.B11”
Izstādes izcenojumi, ja stends 

tiek dalīts uz 3 uzņēmumiem:
• Laukuma un standarta sten

da konstrukcijas (tai skaitā, stan
darta apgaismojums, elektrība, 
stenda tīrīšana), maksa – 2700 
EUR

• Stenda obligātās apdrošinā
šanas un organizātoru adminis
trācijas izmaksas – 250 EUR

• Reģistrācijas (co-exhibitor) 
maksa – 700 EUR

• Papildus mēbeļu noma (at  ka
rī ga no katra uzņēmuma nepie
ciešamībām, piemēram, darba 
galds – 140 EUR, stikla vitrīna – 
180 EUR, bāra krēsls – 80 EUR, 
brošūras statīvs – 35 EUR, apaļais 
galds –  100 EUR)

Stenda dizaina izstrādes iz 
maksas – 800 EUR

Visas iepriekšminētās izmak
sas ir aptuvenas! Gala izmaksas 
dalībai kopstendā izstādē tiks 
aprēķinātas pēc pieteikuma sa 
ņemšanas un būs atkarīgas no 
izstādes dalībnieku skaita.

4. jūLijS
Kultūras nedēļa Spānijā 2020
Piekto gadu pēc kārtas pilsētā 

lloret de Mar risināsies ikgadē
jais festivāls – Kultūras nedēļa 
Spānijā 2020. Būsim ļoti priecīgi 
uzņemt jūsu kopu pilsētā lloret   
de Mar, dejot, dziedāt kopā ar 
mums, kā arī iepazīstināt Ka  ta
lonijas iedzīvotājus ar Latvijas 
kultūru un tradicijām.

Kultūras nedēļas sarīkojumu 
ie  tvaros esam iecerējuši kopu uz 
stāšanos Kultūras nedēļas at  klā
šanas un noslēguma koncer tos 
kopā ar Spānijas kopām.

Ja jūs vēlaties piedalīties mūsu 
organizētajā pasākumā, lūdzam  
sa  zināties telefoniski, mēs jums 
izsūtīsim pieteikuma anketas un 
atbildēsim uz pārējiem intere
sējošiem jautājumiem:

Dana Tagle 
director@danatagle.com
booking@danatagle.com

Kalendārs tapis sadarbībā ar 
latviešiem.com

kļau tais E. Veidenbauma četru 
rindu dzejolis atgādina, ka ne visi 
cilvēki tiecas un saprot dzejas 
valodu. Aktrise Dita Lūriņa ar 
lielu pietāti un smalkjūtību tuvo
jas dzejas pasaulei un ļauj mums 
ielūkoties poēzijā ietvertajā 
do  mu bagātībā ar aktrises redzē
jumu. Ditas Lūriņas aicināti, 
dosimies pie grāmatu plauktiem 
un ļausimies, lai dzeja uzrunā 
katru no mums.” 

Grāmata Ar vieglu skrāpēju  mu 
ādā pieejama AmINORI salo nā 
Valdemāra ielā 69, Rīgā, kā arī 
grāmatnīcās jau no 22. novembra. 

Kontaktpersona: Baiba Bajin
dire, tālr. 20139096, epasts: 
baiba@aminori.lv

14. decemBRiS
Baltijas dizaina stāstu salons 

BRiSeLē

Datumi: 14. – 15. decembrī un 
21. – 22. decembrī

Adrese: rue blaes 132, 1000 
Brisele. Darba laiks: plkst. 10 – 19

Lai veicinātu Baltijas valstu, tai 
skaitā Latvijas, radošo zīmolu, 
dizaineru  un ar dizainu saistīto 
technoloģiju atpazīstamību Beļ
ģi jā, darbu ir uzsākusi asociācija 
baltic Design Stories. 

Decembrī tiks atvērts pirmais 
baltic Design Stories popup vei
kals Briselē, dzīvīgajā un apmek
lētāju iemīļotajā rajonā Sablon. 
Baltijas dizaina stāstu salonā būs 
iespēja iegādāties Baltijas dizaina 
preces, uzzināt par Latvijas dizai
nu un radošajām industrijām, at 
stāt kontaktus iespējamai turp
mā kai sadarbībai, apmainīties ar 
pieredzi. 

14. decembris  parallēli veikala 
darbīgajai gaisotnei būs veltīts 
aktīvai informācijas apmaiņai 
par eksporta un investīciju iespē
jām Latvijā, Latvijas uzņēmumu 
attīstību Beļģijā, diasporas pār
stāvju sarunām un konsultāci 
jām, klātesot Latvijas Investīcijas 
un attīstības aģentūras pārstāv jiem.

Ar pilnu dizaineru sarakstu var 
iepazīties Facebook un mājas 
lapā.  Gaidīsim ciemos! 

 www.balticdesignstories.eu

26. decemBRiS
20. latviešu salidojums 
trinidadā un tobāgo

No 2019. gada 26. decembŗa 
līdz 2020. gada 5. janvārim notiks 
20. latviešu salidojums Trinidadā 
un Tobāgo.

26. decembrī vienlaicīga ie  ra
šanās Portovspeinā no mītnes 
zemēm. Pievakarē sadraudzības 
kokteiļu stunda pie peldbaseina.

27. decembrī agri no rīta TV in 
tervija (pārstāvjiem). Pēc bro kas
tīm Portovspeinas pilsētas eks
kur sija. Pievakarē Karonī put  nu 
rezervāta ekskursija. Va  karā tre
šo Svētku eglīte, sapa zī šanās va 
kars, dziedāšana.

28. decembrī dienas ekskursija 
uz Sanfernando dabas rezer vātu 
un Labrejas asfalta ezeru.

10. decemBRiS
Latviešu krogus vakars Briselē
Adrese: bārs Fatboy’s Schuman 

(Avenue de Cortenbergh 36, 1040 
Brisele). Laiks: plkst. 10

Katra mēneša otrās nedēļas 
otrdienās notiek latviešu krogus 
vakars Briselē, uz ko ir mīļi ai 
cināts ikviens! 

Šī ir iespēja gan jaukā gaisotnē 
atpūsties un garšīgi paēst, gan arī 
satikt draugus un paziņas, lai pa 
dalītos sadzīviskā pieredzē un 
apspriestu jaunumus.

Tiekamies!

11. decemBRiS
Grāmatas 

“Ar vieglu skrāpējumu ādā” 
atvēršanas svētki

Adrese: Izdevniecības AmINORI 
telpās, K. Valdemārā ielā 69. 
Laiks: plkst. 17.30

Izdevniecības AmINORI pirmā 
grāmata jaunajā serijā Dzejas 
teātris.

Grāmatā Ar vieglu skrāpējumu 
ādā apkopota vairāk nekā 20 da 
žādu autoru dzeja, kas tuva un 
nozīmīga Nacionālā teātra aktri
sei Ditai Lūriņai. Krājumu papil
dina sarunas ar Ditu par dzeju 
un dzīvi, kā arī poētiski sirreāls 
fotostāsts naksnīgā teātrī. 

Dzejas teātris ir jauna, oriģinā 
la grāmatu serija, kuŗas misija ir 
iemūžināta grāmatu lapās skatī
tāju tik iemīļotos aktieru dzejas 
vakaros. Teātris ir gaistoša māksla. 
Ditas Lūriņas  Dzejas teātra grā
mata ir mēģinājums fiksēt mir
kli, lai izbaudītu to ilgāk. To caur
vij sarunas ar autori – aktrises 
pārdomas par izvēlēto dzeju rada 
klātbūtnes izjūtu, trauslu, intīmu 
noskaņu un ļauj lasītājam ierau
dzīt katru no šiem dzejoļiem, 
iespējams, dzeju vispār, pilnīgi 
no jauna.

“Patiesība mums visiem ir pie
ejama,” saka Dita, “taču dzejnieks 
pēkšņi ļauj pārlēkt tūkstoš so 
ļiem. Jo viņš tos ir jau nogājis. 
Viņš aizmet mūs tālāk. Un pēkšņi 
no sava ikdienības punkta vai no 
sava iestrēguma punkta… mums 
vienkārši ir biļete! Lūdzu! Lido 
pāri!”

Viena no pirmajām grāmatas 
lasītājām, Kultūras akadēmijas 
pro fesore Aina matīsa, Ditas pe 
dagoģe, saka: “Šajā krājumā ie 
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Londonas latviešu bērni rotā 
Ziemsvētku egli

Latvijas vēstniecībā Londonā 
Valsts prezidents Egils Levits un 
Andra Levites kundze kopā ar 
lat viešu nedēļas nogales skolu 
audzēk ņiem  rotāja vēstniecības 
Ziem svētku eglīti.

“No sirds novērtējam sociāla 
medija Tautas pārstāvju Agneses 
Bērziņas un madaras Īlenas ideju 
un iniciātīvu – rosināt bērniem 
latviešu skoliņās izgatavot un dā 
vāt vēstniecības Ziemsvētku eglī 
tei rotājumus,” norāda vēstniecībā, 
piebilstot, ka iniciātīvas autoru 
vērtējumā šāda vēstniecības eglīte 
simbolizē Apvienotajā Karalistē 
dzī  vojošo tautiešu vienotību. 
Valsts prezidents Egils Levits sarī
kojumā uzsvēra, ka latviešu nedē
ļas nogales skolas ir diasporas mu 
gurkauls, uz kuŗa balstās latviskās 
vides un valodas uzturēšana un 
latviešu kopienas veidošana.

***
Prezidents tiekas ar tautiešiem 

Apvienotajā Karalistē
Latvijas valsts prezidents Egils 

Levits Londonā apmeklēja ne tikai 
NATO samitu, bet arī izbrīvēja lai
ku, lai tiktos ar tautiešiem, kuŗi 
Latvijas pirmā pāŗa vizītei bija 
gatavojušies īpaši. Astoņu latviešu 
skoliņu bērni bija īpaši gatavojuši 
rotājumus Latvijas vēstniecības 
Ziemsvētku eglei, zinot, ka tās 
grez nošanā piedalīsies pats Lat vi
jas prezidents. Anglijā greznot egli 
kopā ar Valsts prezidentu ir gan
drīz tas pats, kas doties pie kara
lienes. 

“Anglijā skolas ir priecīgas un 
lepnas par saviem bērniem, un 
viņi noteikti rakstīs avīzītē par šo 
notikumu. Grūti gan ir dabūt brīv
dienas bērniem, tas nav akceptēts 
šeit, bet viņi ir lepni par to, ko mēs 
darām un ka bērni var atbraukt  
un izgreznot eglīti kopā ar prezi
dentu,” saka Birmingemas latvie 
šu kopienas skolas “Saktiņa” vadī
tāja madara Īlena.

Pēc eglītes pušķošanas prezi
dents devās uz netālu esošo Rū 
dolfa Steinera namu, kur tika sa 
gaidīts ar aplausiem. Pēc himnas 
nodziedāšanas sekoja prezidenta 
uzruna, tika pieminētas gan Lat
vijas, gan diasporas aktuālitātes, 
uz  sverot, ka mūsdienās par emig
rāciju vairs nevar runāt, vietā ir 
nākusi mobilitāte, kas nākotnē 
būs vēl lielāka. Ja no Liepājas uz 
Rī gu iespējams nokļūt divās stun
dās, tad gandrīz tas pats ir no 
Rīgas līdz Londonai.

“Latvijas diaspora ārpus Latvijas 
ir Latvijas sastāvdaļa. Kā pilsoņi, 
kā latvieši visi ir aicināti piedalī 
ties latviešu nācijas veidošanā un 
Latvijas valsts veidošanā. Vienalga, 
kur mēs dzīvojam, Latvijā vai ār 
pus Latvijas, katrs savā veidā, katrs 
savā vietā. Un es domāju, ka mēs 
beidzamos gados esam apzinā
jušies to, ka tie latvieši, kas dzīvo 
ārpus Latvijas, ir Latvijas sastāv
daļa, un tas ir ļoti būtiski,” uzsvēra 
prezidents.

***
Latvijas baznīcās skan 
Ziemsvētku noskaņu 

programma “es ticu...”
Pirmos koncertus Dubultu un 

Jelgavas dievnamos piedzīvojusi 
Ziemsvētku noskaņu programma 
“Es ticu…”, kuŗā komponista Valta 
Pūces vadībā apvienojušies oper
dziedātāja Inga ŠļubovskaKan
cēviča, vijoļspēles meistars Rai
monds Ozols, flautiste Dita Kren
berga un pats Valts Pūce pie taus
tiņinstrumentiem, medijus infor
mē organizātori. Programma līdz 
Ziemsvētkiem turpinās viesoties 
baznīcās dažādās Latvijas pilsētās, 
piedāvājot tradicionālās Ziem
svētku dziesmas, instrumentālus 
skaņdarbus un komponista Valta 
Pūces oriģināldarbus ziemīgās no  
skaņās. Koncerta veidotāji aicina 
izbaudīt Adventes laika gaišās no 
skaņas mūzikā kopā ar augstas 
raudzes mūziķiem.

“Programmas nosaukumam iz 
vēlēti iedvesmas, pārliecības un 
ticības spēka vārdi, lai arī katru no 
koncerta klausītājiem rosinātu iz 
j ust gaišo Ziemsvētku gaidīšanas 
laiku, tiecoties uz patiesu tīrību, 
pacietību un mīlestību,” uzsver 
organizātori.

***
Ziemsvētku vecīšu 

labdarības skrējiens 
8. decembrī Doma laukumā no 

tikušajā Ziemsvētku vecīšu lab da
rības skrējienā piedalījušies ap 
tuveni 1500 dalībnieku, aģentūru 
LETA informēja biedrības “Dr.
Klauns” vadītāja marianna mi 
lovs ka.

Skrējiens šogad notika 12. reizi, 
un tajā varēja piedalīties ikviens, 
iegādājoties biļetes. Ienākumi no 
labdarības akcijas tiks ziedoti bied
rībai “Dr. Klauns” ar mērķi ieprie
cināt Latvijas slimnīcās nokļu vu
šos bērnus un veicināt viņu ātrāku 
izveseļošanos.

***
Valsts prezidents 

NAto galotņu sanāksmē
Valsts prezidents Egils Levits 

Londonā tikās ar Kanadas prem
jērministru Džastinu Trudo  – abu 
valstu līderi bija ieradušies uz 
NATO galotņu sanāksmi.

Tikšanās laikā  Levits pateicās  
Trudo par Kanadas ieguldījumu 
Latvijas, Baltijas un visas Eiropas 
drošībā, ar  600 kaŗavīriem vadot 
NATO paplašinātās klātbūtnes 
Lat vijas kaujas grupu Ādažos. Le 
vits ar atzinību novērtēja Trudo 

sarunā apliecināto, ka Kanada tur
pinās šo misiju Latvijā, jo tas ir gan 
Kanadas, gan visas NATO alianses 
interesēs. Pārrunājot NATO ak 
tuā litātes, Valsts prezidents uz  svē
ra, ka Latvija vēlas Ei  ropas dro
šības pīlāra stiprināšanu NATO 
ietvaros, lai izvairītos no jebkādas 
funkciju dublēšanās šajā jomā. 
Latvijas prezidents arī augstu no 
vērtēja Kanadas dalību Lat vijā iz 
vietotajā NATO Stratēģis kās ko 
mu nikācijas izcilības centrā (NAtO 
StratCom COe). Abas pu  ses ap 
spriedās par divpusējo at  tiecību 
in  tensificēšanu ekono mis kajā lau
kā. Tika izteikta pārliecī ba, ka no 
slēgtais ES un Kanadas Visaptve
rošais ekonomikas un tirdznie
cības nolīgums (CetA) ļaus uz  ņē
mējiem veidot aktīvākas saites. 
Le  vits sarunā pieminēja di  na mis
ko Kanadas latviešu kopie nu, kas 
ikdienā veido aktīvas saites starp 
abām valstīm.

***
Spriež par Rail Baltica projektu

rail baltica projekts paredz iz 
veidot Eiropas standarta sliežu 
pla tuma dzelzceļa līniju no Talli
nas līdz Lietuvas un Polijas robe
žai, lai tālāk ar dzelzceļu Baltijas 
valstis būtu iespējams savienot      
ar citām Eiropas valstīm. Baltijas 
valstīs plānots izbūvēt jaunu, 870 
kilometru gaŗu dzelzceļa līniju ar 
vilcienu maksimālo ātrumu 240 
kilometri stundā.

Nesen triju Baltijas valstu kop
uzņēmuma rb rail darbinieki at 
klātā vēstulē norādīja, ka projekts 
ir kritiskā situācijā sliktas korpo
ratīvās pārvaldības un atsevišķu 
interešu konfliktu dēļ. Darbinieki 
pauda aicinājumu projekta uzrau
dzību nodot premjērministru lī 
menim. Aicināts komentēt vēstulē 
pausto, Kariņš norādīja, ministri 
saprot izaicinājumus, kas saistīti ar 
rail baltica reālizēšanas gaitu un 
tempu.

Latvijas mi  nistru prezidents 
Kriš jānis Kariņš, Lietuvas prem-
jērs Sauļus Skver nelis un igau ni-
jas premjēr ministrs jiri Ratass 
tikšanās laikā Rīgā, mazajā ģildē 
// Foto: LETA

Baltijas valstu ministru prezi
denti sanāksmē uzdevuši satik  
s mes ministriem vienoties un pie
dāvāt kopīgu priekšlikumu dzelz
ceļa līnijas rail baltica projekta 
ieviešanas modeļa izveidei līdz 
2020. gada februārim, žurnālis
tiem apliecināja ministru prezi
dents Krišjānis Kariņš (JV). Val
dību vadītāji vienojās par aktīvāku 
projekta uzraudzību. Kariņš pa 
stāstīja, ka sanāksmē piedalījās arī 
Polijas infrastruktūras ministrs 
Andžejs Adamčiks un Somijas 
vēstniece Latvijā Rīta Korpivāra, 
jo projekts rail baltica skars arī 
Poliju un Somiju, jo dzelzceļa pro

jekts ir reģionā lielākais starpval 
stu projekts aizvadīto trīsdesmit 
gadu laikā. “Tas ir liels izaicinā
jums, jo projekts ir gana sarežģīts. 
mēs lēmām, ka mums visiem 
valdību vadītājiem jānodrošina, 
ka rail baltica to īsteno,” sacīja 
premjērs. Kariņš pavēstīja arī, ka 
projektam ir bijuši zināmi izai
cinājumi un “viens otrs jautājums, 
kas prasījis vairāk laika, lai to at 
risinātu, nekā tas būtu bijis vē 
lams”. “Varu teikt, ka mēs trīs Bal
tijas valstu premjēri stāvam cieti 
par projektu rail baltica un da 
rīsim visu, lai virzītu tā gaitu uz 
priekšu un tas tiešām tiktu īste
nots,” teica Kariņš.

***
iesaka atlikt novadu reformu
Latvijas Zinātņu akadēmijas Hu 

   manitāro un sociālo zinātņu no 
daļas ekspertu konsilijs iesaka at 
likt novadu reformas ieviešanu 
līdz brīdim, kad reformas virzītāji 
būs sagatavojuši vispusīgu analīzi 
un izskaidrojuši sabiedrībai pierā
dījumos balstītus  priekšlikumus. 
Zinātņu akadēmijas konsilijs seci
nāja, ka, lai gan novadu reformas 
sagatavošanā ir ieguldīts liels 
darbs, “tās ieguvumi, zaudējumi 
un ietekme uz valsts sociāli eko
nomisko attīstību ir vāji argumen
tēti un nepietiekami izskaidroti 
sabiedrībai”, informēja Latvijas 
Zinātņu akadēmija. Reformas re  
zultātā var būt financiāls ietaupī
jums, “bet var arī nebūt, jo pilni ar 
reformu saistīti ieguvumi un zau
dējumi ne ilgtermiņā, ne īstermi 
ņā nav novērtēti un salīdzināti”. 
Eksperti arī norādīja, ka varas 
centralizācija un finanču koncen
trācija ierobežos pašvaldību de 
mokratiju. “Latvijā joprojām nav 
izpratnes par vēlamo valsts territo
rijas administrātīvo dalījumu un 
pārvaldības struktūru, tāpēc var 
uzskatīt, ka šī reforma nebūs pē 
dējā,” teikts konsilija secinājumos. 
Vairums ekspertu secina, ka nova
du reforma “nespēs īstenot formu
lētos mērķus un sasniegt apsolī 
tos rezultātus, jo to formulējumi ir 
miglaini un aptuveni, un nav pie
rādīts ne ceļš, kā tos var sasniegt, 
ne arī iedzīvotāju dzīves kvalitātes 
paaugstināšanu raksturojoša no 
vēr tējuma rādītāji un metodes”. 
Konsilijs iesaka atlikt novadu re 
formas ieviešanu līdz brīdim, kad 
reformas virzītāji būs sagatavojuši 
vispusīgu analīzi un izskaidrojuši 
sabiedrībai pierādījumos balstītus  
priekšlikumus. Konsilijs uzskata, 
ka ir jābūt analīzei un priekšli
kumiem par reformas ietekmi uz 
sabiedrības attīstību, iedzīvotāju 
dzīves kvalitātes un uzņēmēj
darbības vides izmaiņām, refor
mas saistību ar citām reformām – 
visa skolu tīkla (ne tikai vidus 
skolu) optimizāciju, valsts pārval
des institūciju decentralizāciju, 
veselības un sociālās aprūpes un 
transporta sistēmu attīstību.

***
Veidos eiropas latviešu 

jaunatnes kustību
Divās intensīvās nedēļas nogalēs 

novembrī Vācijas dienvidos Frei
burgā, Latviešu centrā Bērzainē, 
vairāk nekā 30 latviešu jauniešu 
no 10 pasaules valstīm piedalījās 
se  minārnometņu ciklā “Jauno lī 
deru skola 2019”. Spraigu diskusi
ju, referentu lekciju uzklausīšanas 

un kopīgas darbošanās rezultātā 
dalībnieki, parakstot apliecinā ju
mu, pauduši vēlmi un motīvāciju 
veidot jauniešu kustību, lai apvie
notu diasporas un Latvijā dzīvo
jošos jauniešus. 

Abās seminārnometnēs jaunie
šiem bija iespēja uzklausīt pieredzē 
bagātus referentus, kuŗi dalījās zi 
nāšanās un piedzīvotajā par pro
jektu īstenošanu, kā arī pašiem 
radīt idejas saviem projektiem un 
plānot tos.

***
Latvijas Nacionālā archīva 

veltījums cēsu kauju simtgadei
10. decembrī Cēsu Vēstures un 

mākslas mūzejā atklāja Latvijas 
Nacionālā archīva serijas “Vēstu 
res Avoti” 10. sējuma “Cīņa par 
brīvību: Latvijas Neatkarības karš 
(1918–1920) Latvijas Valsts vēs 
tu res archīva dokumentos” otro 
grā ma tu “1919. gada 16. aprīlis –  
10. jū  lijs”. Grāmatas sastādītāji ir 
Lat vijā atzīti vēsturnieki, vēstures 
doktori Ēriks Jēkabsons un Jānis 
Šiliņš. 

Sarīkojumā  Jānis Šiliņš referēja 
par pulkveža Jāņa Baloža neitra
litāti Cēsu kauju laikā, bet Ēriks 
Jēkabsons – par Ziemeļlatvijas bri
gādes formēšanas specifiku 1919. 
gada pavasarī. Vīru kopa “Vilki” 
sniedza mūzikālu priekšnesumu.

***
Pašvaldību ministrs rosina 

Rīgas domes atlaišanu
Vides aizsardzības un reģionā 

lās attīstības ministrija (VARAm) 
no  lēmusi rosināt Rīgas domes 
atlaišanu, jo pašvaldība nespēj sa 
kārtot sadzīves atkritumu apsaim
niekošanas jomu, kas ir viena        
no pašvaldības pamatfunkcijām.   
“Rī  gas domes priekšsēdim, lai            
kurš tobrīd bija amatā, esmu vai
rākkārt prasījis paskaidrojumus, 
bet dome turpina pārkāpt liku
mu,” skaidroja ministrs Juris Pūce 
(A/P), uzsverot, ka domes darbība 
vairākkārt ir bijusi ne tikai neli ku
mīga, bet arī pretrunā ar sa  bied
rības interesēm. 

VARAm pašvaldības darbā 
kon statējusi vairākkārtējus nor
ma tīvo aktu pārkāpumus. Pār kā
pumi izdarīti vairākkārtīgi un visā 
2017. gada vietējo pašvaldību vē 
lē šanās ievēlētās Rīgas domes dar
bības laikā. 

egils Levits tiekas ar tautiešiem 
Londonā

(turpinājums 4. lpp.)
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Tas domāts ēkai.”). Dalība Venē
cijas mākslas un architektūras 
biennālēs ir īpaša Latvijas valsts 
iespēja ar spēcīgiem kultūras in  s
trumentiem pieteikt sevi starp tau
tiskā mērogā. Jau 30. gados tā laika 
Latvijas vēstnieks Italijā Arnolds 
Spekke rakstīja, ka Latvijai ir jābūt 
pārstāvētai Venē cijas biennālē, ka 
tā ir lieliska ie  spēja valstij sevi pa  
rādīt. Kultūras ministrijas vārdā 
novēlu konkursa uzvarētāju ko 
mandai pozitīvi un gudri sevi po 
zicionēt Venēcijā, kā arī ticu, ka 
radošā komanda Ulda Lukševica 
vadībā Venēcijas bien nā les kopīgo 
temu “Kā mēs kopā sadzīvosim?” 
veidos kā asprātīgu projektu ar 
kri tisku skatu nākot nē,” preses 
konferencē novēlēja Latvijas Re 
publikas kultūras mi  nistrs Nauris 
Puntulis. 

***
izstāde ar teicamiem darbiem 

toronto
Ierasta tradicija ir mākslinieku 

tradicionālās 18. novembŗa svētku 
tēlotājas mākslas izstādēs Latviešu 
Centrā Toronto. Šī gada iesniegtie 
16 mākslinieku 30 darbi tika liet
pratīgi iekārtoti mākslinieku vie
nības LATVIS priekšsēža Imanta 
Lapiņa vadībā. 

18. novembŗa svētku tēlotājas 
mākslas izstāde toronto

 
Nežūrētie darbi ietvēra gleznas 

dažādās technikās, mākslas foto
grafijas, skulptūras un vienu lino
griezumu. Fotografu vidū sevišķi 
imponēja Juris Kornets ar plašiem 
skatiem no Ņūfaundlendas pilsē
tiņām. Šeit stipri izjutām dabas tu 
vumu un dabas mainīgās noska
ņas. Andra Krūmiņa fotografijās 
dabas spēks tika uztverts spēcīgā 
straujā upes plūsmā, kā arī vientuļā 
priedē vējaina ezera malā. Jolita 
KrūmiņšHorvat sniedza jūtīgu 
dabas uzņēmumu “Sapņaina fo 
tografija” un Ivonne Vāre  piedalī
jās ar drāmatisku Toronto augst
celt  ņu skatu. Gleznotāju daiļrades 
klāsts ietvēra tematikas dažādības, 
ieskaitot latviskos motīvus, eļļas, 
akrilikas un jauktās technikas dar
bos.

***
ilze Brands-Kehris 

apstiprināta par ANo 
ģenerālsekretāra vietnieci

Apvienoto Nāciju Organizā ci
jas (ANO) ģenerālsekretārs An 
toniu Gutērešs apstiprinājis Ilzi 
BrandsKehris par savu vietnieci 
cilvēktiesību jautājumos. Ārlietu 
ministrijas (Am) komentārā no 
rādīts, ka šis ir līdz šim augstā 
kais amats ANO struktūrās, kuŗu 
ieņems Latvijas pārstāvis.

nāšanās, korupcijā, kas saistīta ar 
publiskiem iepirkumiem vai ku 
ku ļošanu. ASV Valsts kases Ār 
valstu aktīvu kontroles birojs 
(OFAC), balstoties uz tā dēvēto 
magņitska likumu, par korupciju 
noteicis sankcijas virknei perso 
nu un viņu organizāciju Eiropā, 
Āzijā un Latīņamerikā, tostarp 
pret Ventspils mēru Lembergu.

***
Atkal gājiens par izglītību 

krievu valodā 
Partijas “Latvijas Krievu savie

nība” (LKS) kopā ar Krievu skolu 
atbalsta stābu 5. decembrī rīkotajā 
gājienu no Izglītības un zinātnes 
ministrijas (IZm) ēkas uz Brīvības 
pieminekli, lai aizstāvētu izglītī 
bas pieejamību krievu valodā, pie
dalījās vairāk nekā 500 cilvēku. 
Protesta laikā tika pacelts arī Krie
vijas karogs, par ko izcēlās dom
starpības sapulcējošo ļaužu vidū. 
Lai arī citi sapulcējušies vīrietim 
norādīja, ka tas nav pamatoti, viņš 
turpināja runāt pretī un karogu 
nenovāca. Vēlāk parādījās vēl 
viens Krievijas karogs, kas plīvoja 
līdz ar Rīgas pilsētas, Eiropas 
Savienības un Latvijas valsts sar
kanbaltsarkano karogu. Sanāku
šajiem protestētājiem uz virsjakām 
un mēteļiem bija uzvilkti krekli, 
kuŗiem piespraustas piespraudes, 
uz kurām angļu valodā bija rakstīts 
“Krievu skolas mūžīgi!”. Tāpat bija 
sagatavoti vairāki plakāti angļu 
valodā, piemēram, kas tulkojumā 
skanētu “Apturēt lingvistisko ge 
no cīdu!” un “mūsu valoda ir 
mū  su dvēsele, mūsu tiesības!”. 
Protestā bija arī plakāti latviešu 
valodā, piemēram, “mācīties lat
viešu valodu – Jā! mācīties latviešu 
valodā – Nē!”.

***
 Ar “citādām Ziemsvētku 
vakariņām” uzvar pasaules 
labāko pasākumu konkursā
beA (best event award) festivāls 

un konkurss notika jau 14. gadu, 
šogad milānā tajā piedalījās re 
kord liels dalībnieku skaits no visas 
pasaules, sākot ar Eiropas lielval   
s tīm  un beidzot ar Indiju, Austrā
liju, Ķīnu, Izraēlu, ASV u. c. 

Pasākumu rīkotājiem šī balva ir 
līdzvērtīga kā Grammy balva mū 
ziķiem vai Oskars kino nozares 
speciālistiem, tāpēc pat iekļūšana 
tā dēvētajā šortlistē ir cienījams 
panākums.

***
Venēcijas biennāles 

architektūras izstādē 
2020. gadā Latviju pārstāvēs ar 

chitektu birojs NRJA ar ekspozi 
ciju “It’s not for you! It’s for the 
building.” (“Tas nav domāts tev! 

“Tā vietā, lai strādātu sabiedrī 
bas labā un risinātu atkritumu ap 
saim niekošanas jautāju mu, paš
val dība nodarbojās ar po  lītiskām 
spēlēm, koalicijas pārbī dēm un 
amatu dalīšanu pašval dības uzņē
mumu valdēs un pa  domēs. Jaunas 
Rīgas domes vēlē šanas paredzētas 
29. februārī, līdz jaunas pašval
dības ievēlēšanai tiks iecelta pa 
gaidu administrācija, kas darbo
sies apmēram divus ar pusi mē 
nešus”, sacīja Pūce.

***
Gatavojas valsts īpašumā 

pārņemt Latvijas Nacionālās 
operas ēku

Kultūras ministrija izteikusi ga 
tavību pārņemt Latvijas Nacio nā
lās operas ēku valsts īpašumā –      
9. decembrī šo jautājumu jau ska
tīja Rīgas domes Pilsētas īpa  šuma 
komitejas sēdē, kuŗā nolēma to 
skatīt nākamreiz, aicinot Kultūras 
un Finanču ministrijas pārstāvjus.

“Šāds risinājums no pragmatis
kā viedokļa ļaus valstij un Latvijas 
Nacionālajai operai un baletam 
racionālāk rīkoties ar ēku, tās uz 
turēšanu un nākotnes attīstības 
perspektīvām, tai skaitā novirzot 
tās atjaunošanai tos finanču lī  
dz ek ļus, kuŗus līdz šim LNOB 
mak sāja par ēku kompleksa nomu 
un SIA “Rīgas nami” veikto ie  gul
dī jumu atmaksu,” sacīja kultū ras 
ministrs Nauris Puntulis.

***
trenējas īstenot 

Nacionālo pretterrorisma plānu
Ar mērķi pārbaudīt un pilnvei

dot nacionālajā pretterorisma si  s
tēmā iesaistīto institūciju gatavī  
  bu veikt preventīvos pasākumus 
ter rorisma draudu gadījumā 
Valsts drošības dienests (VDD) 
organizēja Nacionālā pretterro
risma plāna īstenošanas galda 
mācības “Sarkanais kods 2019”. 
VDD informēja, ka mācībās pie 
dalījušās par terrorisma draudu 
novēršanu atbildīgās institūcijas. 
Nacionālajā pretterrorisma plānā 
ir iekļauti dažādi preventīvi pa 
sākumi, kas vērsti uz terroristisku 
darbību novēršanu. mācības “Sar
kanais kods” pirmo reizi organi
zētas 2012. gadā. Šogad mācības 
notikušas jau septīto reizi. 

***
ASV iekļauj Lembergu ‘melnajā’ – 

“magņitska sarakstā”
Amerikas Savienoto Valstu  

Valsts kases Ārvalstu aktīvu kon
troles birojs (OFAC) iekļāvis Aiva
ru Lembergu globālajā magņit  
s ka sankciju sarakstā, teikts Fi    
nan ču ministrijas Ārvalstu aktīvu 
kon troles biroja, 9. decembrī, pub
licētajā paziņojumā. 

Paziņojumā Aivars Lembergs 
nosaukts par oligarhu, un pazi
ņojumā norādīts, ka viņš iekļauts 
sarakstā kā amatpersona vai biju 
sī amatpersona, kuŗa atbildīga vai 
tieši vai netieši iesaistīta korupcijā, 
tajā skaitā valsts mantas piesavi

SANmARiNo. Sanmarīno vidusskolā Aula Magna norisi
nājās Baltijas ceļa 30. gadadienai veltīts sarīkojums “Baltijas ceļš – trīs 
valstis roku rokā atgūst brīvību – Igaunija, Latvija, Lietuva – 1989. 
gada 23. augusts” (the baltic Way – three countries regain liberty 
hand-in-hand – estonia, latvia, lithuania – 23 August 1989”). Skolē
nus uzrunāja Sanmarīno vidusskolas direktors Dž. Esposito, San
marīno Ārlietu, polītisko un tieslietu lietu ministrs N. Renci, Latvijas 
vēstniece Sanmarīno Solvita Āboltiņa un Lietuvas vēstnieks San ma
rīno R. Šlepavičus. Pasākuma moderātore bija Sanmarīno vēstniece 
Baltijas valstīs S. Berti.

KANAdA. Latvijas vēstnieks Kārlis Eichenbaums kopā ar 
bijušo Kanadas vadītās kaujas grupas Latvijā komandieri atvaļināto 
pulkvežleitnantu Stīvenu makbetu  piedalījās Karalienes universitātes 
Starptautiskās un aizsardzības polītikas ekspertu lekciju ciklā (Inter-
national and Defence Policy Speaker Series) par NATO atturēšanās 
polītiku Eiropas austrumos. Vēstnieks Eichenbaums savā uzrunā 
“Kanada un Latvija: pastiprinot NATO klātbūtni (Canada and lat-
via: enhancing NAtO’s Forward Presence)” uzsvēra lielo nozīmi, kāda 
ir miera un drošības veicināšanā, Kanadas vadītajai daudznacionālai 
kaujas grupai Latvijā, kas būtiski mazina ārējā uzbrukuma drau   
dus, kas Eiropā izveidojušies pēc Krievijas agresīvajām darbībām 
Ukrainā. • Latvijas vēstnieks Kārlis Eichenbaums Kanadas parla
mentā piedalījās koncertā “Pārmaiņu gars (Spirit of Change)”. Kon
certā pēc Latvijas vēstniecības ierosinājuma skanēja latviešu izcel  
s mes kanadiešu komponista Imanta Ramiņa “Ārija”.

īRijA. Latvijas vēstniecība Īrijā piedalījās organizācijas langu ages 
Connect rīkotajā pasākumā  thinklanguages 2019. Skolas vecuma 
jaunieši uzzināja par dažādām valstīm un to kultūru, iespējām apgūt 
svešvalodas un studiju iespējām Īrijā un ārvalstīs, tai skaitā Latvijā.

Pasākuma laikā vēstniecības darbinieki iepazīstināja dažāda vecu
ma skolēnus ar iespējām iegūt augstāko izglītību Latvijā, studējot da 
žādu jomu bakalaura vai maģistra programmās angļu plūsmā. Sko
lēniem īpaša interese bija par tādām studiju jomām kā medicīna un 
architektūra. Tāpat skolēniem tika sniegta informācija par Latviju, 
atbildot uz jautājumiem par dabu, kultūru un arī latviešu valodu. 

• Ārlietu ministrijas parlamentārā sekretāre Zanda Kalniņa 
Lukašēvica piedalījās ikgadējā Latvijas vēstniecības organizētajā 
gada noslēguma diasporas sanāksmē un apmeklēja Īrijas Ārlietu un 
tirdzniecības ministriju. Tiekoties ar diasporas pārstāvjiem, Z. K. 
Lukašēvica informēja par aktuālitātēm diasporas polītikā un atbildēja 
uz tautiešiem interesējošiem jautājumiem.

uKRAiNA. Par Ukrainas Latviešu biedrības izveidošanu tika 
nobalsots 2018. gada 18. novembrī, vēstniecībā svinot Latvijas 
Simtgadi. Aleksis Babuškins tika deleģēts par tās pirmo vadītāju.“Kopš 
šī emocionālā pasākuma esam nokārtojuši visas oficiālās formālitā
tes un nu jau esam pilntiesīga organizācija ar tās dibinātājiem, 
biedriem, zīmogu un enerģiju darīt labas lietas latviskuma uzturēšanai 
Ukrainā,’’ teica Latviešu biedrības Ukrainā priekšsēdis Aleksis Babuš
kins.

BALtKRieVijA. Latvijas vēstnieks Baltkrievijas Republikā 
Einars Semanis tikās ar Baltkrievijas naftas un ķīmijas koncerna 
belneftehim priekšsēdi Andreju Ribakovu, lai pārrunātu sadarbību ar 
Latviju. Vēstnieks aicināja belneftehim koncerna uzņēmumus turpi
nāt izmantot Latvijas transita koridora piedāvātās iespējas. Abas 
puses bija vienisprātis, ka jaunas sadarbības iespējas paver abu Balt
krievijas naftas pārstrādes rūpnīcu modernizācija, kas tām ļaus pa 
lie lināt darba efektivitāti, dažādot produkcijas klāstu un ražot iz 
strādājumus ar augstāku pievienoto vērtību.

“ANO ģenerālsekretāra lē  mums 
apliecina Latvijas ekspertu izcilo 
profesionālitāti un konkurētspē 
ju augstākajā starptautiskajā lī 
menī, kā arī atspoguļo Latvijas 
ārlietu dienesta ieguldīto darbu 
kandidātu virzīšanā,” akcentēja 
Ām. BrandsKehris vadīs ANO 
augstā komisāra cilvēktiesību jau
tājumos biroju Ņujorkā no 2020. 
gada janvāŗa. Viņa sniegs atbal 
stu ANO ģenerālsekretāram cil
vēktiesību jautājumos, palīdzot 
ANO augstajam komisāram vir
zīt cilvēktiesību jautājumu die
nas kārtību sadarbībā ar ANO 
struktūrām, ANO dalībvalstīm, 
nevalsts organizācijām un plaš
sa ziņas līdzekļiem. BrandsKeh
ris ir starptautiska cilvēktiesību 
eksperte ar vairāk nekā divdes
mit gadu pieredzi. No 2002. līdz 
2011. gadam viņa ir vadījusi Lat
vijas Cilvēktiesību centru, kā arī 
ieņēmusi vadošus amatus Eiro pas 
Savienības Pamattiesību aģen tū
rā un EDSO augstā komisāra 
nacionālo minoritāšu jautājumos 
birojā.

2016. gada jūnijā Brands
Kehris ar pārliecinošu atbalstu 
tika ievēlēta ANO Cilvēktiesību 
komitejā kā neatkarīga eksperte 
uz termiņu no 2017. gada līdz 
2020. gadam.

***
japānis sacerējis dziesmu par 

Latviju un japānu

Japāņa masaki Nakagava sapnis 
ir dzīvot Latvijā, un, dziedot lat
viešu dziesmas, viņš mācās mūsu 
valsts valodu. Par Latviju un Ja 
pānu viņš sacerējis arī īpašu dzies
mu “Tokijas gaismas”.

Ziņas sakopojis P. Karlsonsilze Brands-Kehris 
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Baltkrievijas prezidents Alek
sandrs Lukašenko 5. decembrī 
nākšot klajā ar svarīgu pazi ņo
jumu, un pilsoņiem ieteikts šai 
dienā “sēdēt pie televizoriem”. Uz    
zinot no valsts medijiem par gai
dāmo “pārsteigumu”, nacionālde
mokratijas opozicijas aktīvisti 
piedraudēja: ja “batjka” (tētiņš) 
tautai paziņos par ciešāku polī
tisko integrāciju ar Krieviju “sa 
vienotas” kopvalsts ietvaros, pa 
tiesie baltkrievu patrioti 7. de 
cem brī izies minskas ielās, un 
būšot gandrīz vai ukraiņu parau
ga “maidans”.

5. decembrī pienāca ar sirds
trīsēm gaidītā stunda, un prezi
dents Lukašenko, uzrunājot par
lamenta zālē sapulcējušos 6. un 
7. sasaukuma Nacionālās sapul

Lukašenko negrasās “saplūst ar Krieviju”
VĒrOJUMI UN PĀrDOMAS

ces deputātus, izkliedēja padrū
mo aizdomu mākoņus. Atgā di
not, ka viņš 7. decembrī tikšoties 
ar Krievijas prezidentu Vladi mi
ru Putinu, lai apspriestos par eko
nomiskas (!) integrācijas problē
mām, Lukašnko uzsvēra: “mēs 
nekad negrasījāmies un negrasā
mies iestāties jebkuras valsts, pat 
ne brālīgās Krievijas sastāvā. Ie 
gaumējiet galveno: es neesmu 
pui ka, kuŗš 3 –  4 – 5 gadus no 
strā  dāja par prezidentu. Un es 
ne gribu pārsvītrot visu, ko esmu 
darījis kopā ar jums, ar tautu, 
izveidojot suverēnu neatkarīgu 
valsti, lai to noliktu kaut kādā 
kastē ar krustu augšā. Un kaut 
kur izsviest vai nodot (kādam. ‒ 
F. G.). Kamēr esmu (pie varas. ‒ 
F. G.), tas nekad nebūs. Tā ir 

mūsu zeme. Esam suverēni un 
neatkarīgi... mums vēsturē jau 
bija pietiekami daudz šo pātagu, 
pastalu, nedienu”.

Pateikts skaidri un nepārpro
tami. manuprāt,  pelna ievērību 
arī tas, ko Lukšenko teica, atgā di
not, ka šogad tika atzīmēta Balt
krievijas konstitūcijas 25. gads
kārta. “Tas ir dokuments, kam ir 
svarīgāka loma mūsu valstisku
ma nostiprināšanā,”  teica prezi
dents. Baltkrievu parlamentā
risms, starp citu, starpā, atgādi
nāja Lukašenko, sakņojas Poloc
kas “večē” (tautas sapulcē), Lie
tuvas lielkņazistes un Rečpospo
ļitas (Polijas un Lietuvas kop
valsts) seimos. Zīmīgi!

Nē, viņš nav puika.
Un to viņš pierādīja 7. decembrī 

Sočos, piecarpus garas stundas 
apspriežoties ar Krievijs prezi
dentu Vladimiru Putinu, kurš 
iedomājies esam “vecākais brālis” 
(Krievijā dzīvo 146 miljoni, Balt
krievijā ‒ 10 miljoni).

Formāli apspriežu “maratons” ‒ 
premjēru līmenī 6. decembrī, pre
zidentu līmenī ‒ 7. decembrī ‒ 
bija veltīts zināmai jubilejai: 
pirms 20 gadiem, 1999. gada. 8. 
decembrī (Jeļcina ēras norietā) 
tika noslēgts līgums ar mērķi – 
izveidot “Savienotu valsti” kopā 
ar Baltkrieviju: kopīgs parla
ments, kopīgs prezidents. Šā 
ga  da 5. decembrī Aleksandrs Lu 
ka šenko skaidri un gaiši pateica: 
Baltkrievija nekad nebūs Krie
vijas sastāvdaļa.

Ierodoties Putina Soču rezi

dencē, Lukašenko jau pašā sāku
mā teica: “Attīstot mūsu līgumu, 
cilvēkiem un saimnieciskajiem 
subjektiem jānodrošina vienādi 
(!) dzīves un darba apstākļi. Viss. 
Vienādi apstākļi ‒ vairāk neko 
nevajag.”

Vladimirs Putins saprata savu 
minskas kollēgu. Viņš norija 
kru pi. Apspriedei beidzoties, viņš 
teica: “Šis tas vairs vispār (!) nav 
aktuāls no tā,  kas bija paredzēts 
1999. gada Savienības līgumā, šis 
tas vairs nav aktuāls šodien. Bet 
citi aspekti ieguvuši jaunu di 
namiku ‒ dažādās jomās, dažā
dos darbības veidos: ekonomi 
ka, finances, humānitāra sfēra, 
sports, kultūra, izglītība.”

Polītiskas integrācijas aspekts 
izpalika. Jo Lukašenko nav puika.

Pirmdienas pēcpusdienā Lat
vijā nogranda “polītisks sprā
dziens” – proti, ASV Finanču mi 
  nistrijas Ārvalstu aktīvu kont ro 
les biroja (OFAC) paziņojums 
in  formēja, ka ASV iekļāvusi 
smagos noziegumos apsūdzēto 
un no pienākumu pildīšanas 
atstādināto Ventspils mēru Ai 
varu Lembergu globālajā mag
ņitska sankciju sarakstā.

Droši vien ir vietā atgādināt, 
kas ir magņitska sankcijas un  
kas ir magņitskis.  S. magņitskis 
bija advokāts, kuŗš atklāja, ka 
Krievijas tiesībaizsardzības iestā
žu darbinieki piesavinājušies 
valsts budžeta līdzekļus 5,4 mil
jardu rubļu apmērā, viņš tika 
arestēts un 358 dienas turēts 
pirmstiesas aizturēšanas izola
torā, kur tika pakļauts spīdzinā
šanai un fiziskai vardarbībai, kur 
viņam tika liegta medicīniskā 
aprūpe un kur viņš 2009. gada 
16. novembrī mira. 

Pagājušajā gadā Saeima pieņē
ma lēmumu “Par aicinājumu 
noteikt sankcijas Sergeja mag
ņitska lietā iesaistītajām per so
nām”. Lēmumā Saeima aicināja 
ministru kabinetu rīkoties, lai 
liegtu Latvijas Republikas terri
torijā ieceļot 49 personām no 
Krievijas, iekļaujot tās Latvijai 
ne  vēlamo personu sarakstā.  Tas 
nozīmēja, ka Latvija, iekļaujot 
nevēlamo personu sarakstā cil
vēkus, kas iesaistīti Sergeja mag
ņitska lietā, sekotu Amerikas 
Savienoto Valstu Kongresa, Igau
nijas, Kanadas, Lietuvas, kā arī 
Lielbritanijas un Ziemeļīrijas 
Apvienotās Karalistes parlamen
tu piemēram, kur jau pieņemti 
simboliski Sergeja magņitska 
vārdā nosaukti tiesību akti, kas 
ļauj piemērot mērķētas sankcijas 
pret smagos cilvēktiesību pārkā
pumos, korupcijā un citu veidu 

Vai oligarcha ēras gals Latvijā?
noziegumu veikšanā iesaistītām 
personām. 

Lēmumā tika arī uzsvērts, ka 
valstis, kas ratificējušas starp
tautiskos cilvēktiesību līgumus, 
ir apņēmušās pildīt tajos noteik
tos pienākumus, un norādīts uz 
demokratisku valstu morālo at 
bildību un pienākumu nepieļaut 
nesodāmību par smagiem cil
vēktiesību pārkāpumiem, ko 
rupciju un plaša mēroga finan
ciālas krāpšanas shēmām. Šo 
atbildību valstis var īstenot, pie
ņemot tiesību aktus, kuŗos pa 
redzētas mērķētas sankcijas, pro
ti, ieceļošanas aizliegumi un īpa
šumu un līdzekļu iesaldēšana. 

Īsi sakot, valstis kopīgiem spē
kiem cīnās pret noziedzīgi iegūtu 
līdzekļu izmantošanu. Tas arī 
nozīmē to, ka bankas nevar 
apkalpot personas un uzņē mu
mus, kuŗi iekļauti magņitska 
sankciju sarakstā. Pretējā gadī
jumā arī pašas bankas nonāk šajā 
melnajā sarakstā.

Pirmdien izplatītais OFAC pa 
ziņojums, vienkārši sakot, ir 
grau jošs. Tajā Aivars Lembergs 
nosaukts par oligarchu un no 
rādīts, ka viņš iekļauts sarakstā 
kā amatpersona vai bijusī amat
persona, kuŗa atbildīga vai tieši 
vai netieši iesaistīta korupcijā, 
tajā skaitā valsts mantas piesa
vināšanās, korupcijā, kas saistīta 
ar publiskiem iepirkumiem vai 
kukuļošanu. 

ASV Finanču ministrijas de 
par tamenta paziņojumā norā
dīts, ka Lembergs kontrolē or  ga
nizācijas caur polītiskajām par ti
jām un korumpētiem polīti ķiem 
un sistēmatiski izmanto šīs or 
ganizācijas un individus ekono
miskiem ieguvumiem. 

Paziņojumā teikts, ka Lem
bergs izmantojis savu ietekmi 
arī, lai ieceltu vai neieceltu ama

tos noteiktās amatpersonas, kā 
arī ietekmējis un korumpējis 
tiesībsargājošo iestāžu amatper
sonas, lai aizstāvētu savas inte
reses un gāztu polītiķus, kuŗus 
viņš citādi nevarēja kontrolēt.

Papildus sankciju sarakstā ie 
kļautas četras Latvijā bāzētās or 
ganizācijas, kuŗas, kā teikts pa 
ziņojumā, pieder Lembergam 
vai viņš tās kontrolē – Ventspils 
brīvostas pārvalde, Ventspils At 
tīstības aģentūra, Biznesa attīstī
bas asociācija un Latvijas Tran
zīta biznesa asociācija. 

Tātad – ne personas, ne uzņē
mumi vai asociācijas, kas saistītas 
ar Aivaru Lembergu, nevar veikt 
nekādus darījumus caur ban
kām. Tādēļ jau otrdien valdība 
lēma, kā atstādināt Lembergu  
no amatiem un kā īstenot Vents
pils brīvostas pārvaldi, lai tajā 
Lembergam nebūtu ne mazākās 
ietekmes, jo pretējā gadījumā 
brīvostas darbs tiktu apstādināts, 
uzņēmēji nevarētu turpināt strā
dāt, bet darbinieki – saņemt algu.

Latvijas Ārlietu ministrija jau 
izplatījusi brīdinājumu bankām: 
ikviens, kuŗš veiks finanču pār
skaitījumus šīm personām, arī 
var tikt pakļauts ASV Valsts 
kases Ārvalstu aktīvu kontroles 
biroja (OFAC) sankcijām. 

Tikpat svarīgs ir jautājums par 
Zaļo un zemnieku savienību 
(ZZS), kuŗā formāli Lembergs 
bija tikai vienas reģionālās par
tijas vadītājs, bet faktiski noteica 
tās intereses un darbību. Kā zi 
nāms, šogad novembrī Latvijas 
Zaļā partija (LZS) ir izslēgta no 
Eiropas zaļo partiju apvienības 
(EZP). Lai gan partijas vadība 
apgalvoja, ka šī Eiropas apvie
nība neesot vajadzīga un jau 
domājuši, ka jāiet no tās prom, 
tās ir vien atrunas, lai mēģinātu 
sevi attaisnot vēlētāju acīs. Tagad 

Lemberga impērijas financiālais 
krahs neapšaubāmi atsauksies  
uz visu ZZS, jo Lemberga vara 
un ietekme mazināsies, tāpat kā 
vismaz daļai ZZS atbalstītāju un 
Lemberga dievinātāju droši vien 
tik ļoti vairs negribēsies viņu 
aizstāvēt un atbalstīt. Jautājums 
ir arī par Neatkarīgās rīta Avīzes 
(NRA) jeb “Lemberga avīzes”, kā 
to mēdz dēvēt, nākotni. 

Protams, Lembergs jau pazi
ņojis, ka sankcijas uz viņu ne  kā
du iespaidu neatstās un ka Latvija 
izmanto ASV cīņā pret viņu. So 
ciālajos tīklos to lietotāji uzjau t
rinās, ka Latvija iekarojusi ASV 
un tagad tai diktē noteikumus. 
Jebkuŗā gadījumā ir skaidrs, ka 
tagad pār Latviju, tās valdību un 
visiem, kuŗi nav Lemberga at 
balstītāji, gāzīsies dubļu strau
mes.

Tāpat arī savus plānus nāksies 
apsvērt partijām, kuŗas šobrīd 
domā, ka varētu veidot kopīgu 
sarakstu ar ZZS Rīgas domes 
ārkārtas vēlēšanās, kas, vistica

māk, nākamgad notiks. Gribas 
arī jautāt, vai vākt parakstus par 
referendumu Saeimas ārkārtas 
vēlēšanām netika ierosināts tā 
dēļ, ka vajadzīgs, lai ZZS nevis 
sēdētu opozicijā, bet atgrieztos 
pie varas – un ļoti ticams, ka 
nebūtu iebildumu to dalīt ar 
Saskaņu. Tā varētu izskaidrot, 
kāpēc pirmās iniciatīvas iesnie
dzēji bija tādi polītiski visai dī 
vaini ļaudis. Savukārt pēdējā lai
kā daudz pieminētajai mediķu 
arodbiedrībai ir sadarbības lī 
gums ar Saskaņu, par ko acīm
redzot “jāpateicas” tās vadītājam 
Valdim Kerim. Tieši Keris ir un 
bija tas, kuŗš sāka runāt par Sa 
eimas atlaišanu, lai gan nestei
dzās pirmais uzrakstīt iesnie gu
mu Centrālajai vēlēšanu komi
sijai (CVK).

Ziemassvētku laiks nesolās    
būt īpaši rimts un mierpilns, un 
vēlētājiem nāksies domāt un rū 
pīgi sekot notiekošajam, lai sa 
prastu, kas un kāpēc notiek.
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DAIGA mAZVĒRSĪTE

“Es nebeidzu apbrīnot mūsu 
nāciju, es nebeidzu apbrīnot mū  su 
tautu! Tās akas ir tik dziļas, tik 
dzīvi apliecinošs ir tas ūdens, no 
kuŗa mēs spējam padzerties...” – 
ar šādiem pacilājošiem vārdiem 
Latvijas radio koŗa mākslinie
ciskais vadītājs Sigvards Kļava 
2017. gadā pieteica Latvijas Simt
gadei veltīto koncertciklu latvi-
jas gredzens. 

Divu gadu laikā tika iestudēti 
četri Latvijas vēsturiskajiem no 
vadiem – Latgalei, Kurzemei, 
Vid zemei un Zemgalei – veltīti 
koncerti. Piedošanu, nevis kon
certi, bet rūpīgi un detalizēti iz 
strādāti uzvedumi, kuŗos rok ro
kā savijās mūzika un dzeja, scē
no grafija, vizuālā māksla un iz 
celta katra novada vēsture, pie
saistot virkni redzamu solistu. 
Visi četri Gredzeni atkārtoti tika 
iz  rādīti šovasar Dailes teātrī, kad 
jau palēnām brieda iecere par 
Latvijas galvaspilsētas rīgas Gre-
dzenu. Žanriski tas atkal bija ie 
cerēts kā koncertuzvedums, kas 
nozīmē režisora, scēnografa, kos
tīmu mākslinieka u.c. kollēgas sa 
darbību iestudējumā, kur sarež
ģī tākais, protams, bija skanošā 
materiāla – dziesmu un dzejas 
atlase. Atšķirībā no iepriekšē 
jiem uzvedumiem šoreiz Sig
vards Kļava balstījās četru Rīgas 
apdziedātāju – dzejnieku Alek
sandra Čaka un Ojāra Vācieša 
un komponistu Ulda Stabulnie
ka un Artura maskata daiļradē. 
Visu darbi jau ieskanējušies Ra 
dio koŗa repertuārā, tāpēc šoreiz 
jo svarīgi bija atrast balansu starp 
bijušo un esošo, gluži tāpat kā 
pilsētvidē, kuŗā neizbēgami jū 
tam pasaules tendenci – interna
cionālizāciju. Jā, gluži kā baisajos 
padomju gados, kad ne tikai 
Rīgai, bet visai Latvijai draudēja 
rusifikācija. Un tieši mūsu dzeja 
un mūzika bija tie bastioni, uz 
kuŗiem balstījās latviešu valoda 
savā izmisīgajā vēlmē izdzīvot. 

rīgas gredzens, protams, vēsta 
ne jau par tiem jaunuzcelto blok
māju rajoniem, kuŗos dzīvokļus 
piešķīra lielākoties atbraucējiem 
no padomjzemes, bet gan par tās 
skaisto un latvisko Pārdaugavu, 
kur vēl tagad paceļas dūmi no 
skursteņiem un pavasaŗos kā ne 
prātīgi zied ceriņi. Šo Rīgu ap  
cer Dzejnieka atbalss – dziedātājs 
Jānis Strazdiņš, kamēr pats izrā
des galvenais varonis Dzejnieks 
(aktieris Andris Keišs) klīst pa 
Čaka spilgti atainoto sirmo un 
reizē jauncelsmei pakļauto Rīgu 
Daugavas otrā krastā, kur kād
reiz pa bruģakmeņiem klaudzē 
ja ormaņu rati un zirgu pakavi. 
Tagad koki šalc tāpat kā pirms 
simt gadiem, taču pilsētas ska  
ņas ir pavisam citas – auto sig
nāli, mūzika no tranzistoriem, 
sirēnas un svešas valodas. Taču, 
pateicoties šai izrādei, varējām 
pārcelties uz pagājušā gadsimta 
septiņdesmitajiem un vēl agrā 
ku laiku, kad nejutām bailes no 
musulmaņu terrorisma, toties 
lasījām dzeju un paši daudz vai
rāk dziedājām. 

Sigvardam Kļavam šis bija ār 
kārtīgi personisks darbs, jo viņš 
ir rīdzinieks, un izcilajam diri
ģentam izdevies radīt īstu himnu 

Rīgas gredzens – stāsts nevis par torņiem, 
bet dziesminiekiem

skaistajai pagātnes Rīgai. Tādas 
vairs nekad nebūs, tāpēc daudzi 
neslēpa savu saviļņojumu, pat 
asaras pēc uzveduma, kas tika 
izrādīts Rīgā, VEF kultūras pilī, 
novembŗa beigās, kā arī Rēzeknē 
6. decembrī. Vēl priekšā atska 
ņo jums Liepājā, koncertzālē Lie
lais dzintars (22.02.2020.), un arī 
turienes publikai noteikti būs 
interesanti ieklausīties stāstā par 
pašu Latvijas sirdi, jo “stāsts par 
Latviju nebūtu cik necik no  ap a

ļots, ja mēs nerunātu par Rīgu,” 
kā uzsveŗ Sigvards Kļava.

“Grūtākā lieta bija uztaustīt 
sirds sajūtu, kas mums katram 
Rīga ir, jo daudzas galvaspilsētas 
pazaudē savu ģīmi, kļūst citu jau
nu lietu iespaidotas. man li  kās, 
ka ir svarīgi, un varbūt šis ir pats 
pēdējais brīdis to darīt, no  ķert 
Rīgas smaržu, to iedomu gaisot
ni, kāda mums katram ir bijusi, 
būs un par ko mēs varbūt sap
ņojam – kāda tad būs mūsu Rīga. 

Tāpēc mana pārliecība, ka par 
Rīgu jāstāsta caur Rīgas dzies
miniekiem, liekas esam pa  reiza. 
Veidojot šo uzvedumu, dau dzas 
svarīgas lietas ir nedaudz mai
nījušās. Ja sākumā likās, ka izrā 
de izvērsīsies milzīgā himnā 
mīles tībai un brīvībai, tad šobrīd 
tā pārvērtusies himnā radoša 
jam garam. Tas tiek iznīcināts, 
tas mirst, un uzvedums ir radošā 
gara pārdzimšanas notikums. 

Šis bija man pašam daudzus 
jautājumus uzdodošs stāsts. Ļoti 
priecājos, ka radošajā kompāni 
jā esošie cilvēki spēja izveidot šo 
stāstu ārkārtīgi dzīvu. Nevienā 
mirklī tā nav iekonservēta pa 
tiesība.” 

Patiesi, izrādes galvenais varo
nis Dzejnieks jeb Radošais gars  
ir visam pāri esošs, pāri visam 
dzīvojošs. Arī koncertuzveduma 
noskaņa atstāj šādu pēcgaršu – 
mūžības klātbūtni, jo 20. gs. diž
garu – Čaka un Vācieša – darbi 
savijušies ar joprojām darbīgā 
maskata mūziku, kamēr Stabul
nieks jau min mūžības ceļus. 
Var būt kāds gaidīja skanam 

Atmodas laika Stabulnieka him
nu “Tik un tā”, taču priekšroka 
dota komponista darbiem tieši  
ar jau pieteikto dzejnieku vār
diem. Ir arī izņēmumi – skumjā 
balāde par klaunu (Pēteris Zir
nītis) un līksmā es mīlu dzīvi 
skaisto (Jānis Rokpelnis), pa  vi
sam aizmirsta un populāra dzies
ma, abām kļūstot par izrādes ļoti 
nozīmīgiem pieturas punktiem 
Jāņa Strazdiņa priekšnesumā.

“man patīk domāt par Rīgu un 
dziedāt par Rīgu.” Dziedātājs dzi
mis un audzis Rīgā, mācījies 
Rīgas Doma koŗa skolā, dzīvojis 
četros atšķirīgos galvaspilsētas 
ra  jonos. Vēl jo mīļāka Jānim šī 
pilsēta kļuvusi pēdējos piecos 
gados, kopš viņa darbs saistīts    
ar Zviedrijas vokālo a capella 
an sambli the real Group, līdz ar 
to Strazdiņam nākas ļoti daudz 
ceļot. Atgriežoties Rīgā, viņam 
ļoti patīk pastaigāties, un pastai
ga no centra uz Imantu dziedā
tājam nav nekas sevišķs. Straz
diņš braucis gaŗus gabalus ar 
velosipēdu naktī, kad ceļā nega
dās cilvēki un nav baiļu, braucot 
gar tumšām vārtrūmēm. Šādi 
ķe  rot sajūtas, viņš uzlādējas ra 
došā darba nākamajam cēlienam. 

Strazdiņa Pārdaugavas varoņa 
pretmets ir dzīves nogurdinātais, 
skeptiskais Andŗa Keiša Dzej
nieks, kuŗš starp skaņdarbiem 
runā Ojāra Vācieša poēmas bal-
sij bez pavadījuma pantus. “Pil
sēta, kuŗā cilvēki nekopj dārzus, 
bet pērk kāpostus tirgū,” tā Rīgu 
raksturo Jelgavā dzimušais ak 
tieris. Viņam šis gads bijis īpaši 
ražīgs – filmēšanās kinolentēs 
Nekas mūs neapturēs, Jelgava ‘94, 
Eduarda Smiļģa loma Jaunā Rī 
gas teātra izrādē Meklējot spēl-
ma ni. “Ja citas Latvijas pilsētas 
burtiski pāris stundās izstaigā
jamas no sākuma līdz beigām, 
tad Rīgā varu justies kā īsts pil
sētnieks,” aktieris uzsvēra. “Rīga 
ir centrs. Ja esi liels mākslinieks 
ar lielu sirdi, tev jābūt Rīgā tāpat 
kā Vācietim. 

(turpinājums 8. lpp.)Priekšplānā – dzejnieka atbalss – jānis Strazdiņš

Latvijas Radio koris citā ampluā

Priekšplānā pa labi diriģents Sigvards Kļava

dzejnieka lomā aktieris Andris Keišs
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Aizvadīts Latvijas valsts 101. 
gada patriotisma un varonības 
mēnesis – novembris. Kā jūs glu-
ži personiski jutāties šai laikā?

mani uzmundrina ikviens pa 
sākums kopā ar tautu, tas dod 
jaunu spēku. Un ne tikai man – 
arī visiem kaŗavīriem, zemessar
giem, civilajiem iedzīvotājiem, 
visiem. Vēl vairāk – uzskatu, ka 
tas ir virzītājspēks sabiedrībai.

Gan Lāčplēšu dienā, gan 18. 
novembrī ļaužu pilna ir Krast-
mala, laukums pie Brīvības pie-
minekļa.

Un ar katru gadu arvien vairāk 
cilvēku te nāk, turklāt ne jau mo 
bilizēti, bet savas izjūtas, sirds 
vadīti.

Kā vērtējat patriotismu jau-
natnes vidū, kur objektīvs rādī-
tājs varētu būt rekrutēšanas 
rezultāti?

Katrā ziņā patriotisms neiet 
ma  zumā, gluži otrādi – ir novē
ro jams pieaugums. Runājot par 
jauno pilsoņu iesaistīšanos spēka 
struktūrās, Bruņotajos spēkos 
redzams skaitliskais pieaugums 
kā valsts, tai skaitā arī Zemes
sardzē. Ar katru gadu arī sama
zinās aizplūde, lielākoties tās ie 
mesli ir vecums, veselības problē
mas, protams, arī jauno cilvēku 
citas izvēles dzīvē. Zemessardzē 
ap 70% ir vecumā no 30 līdz 35 
gadiem, kas ir ļoti pozitīvs rādī
tājs tam, cik gatava ir sabiedrība 
savas valsts aizsardzībai.

un nacionālais sastāvs?
Nepavisam nav tā, ka spēka 

struktūrās iekļaujas tikai latvie 
ši, ir pārstāvētas dažādas etniskās 
grupas, tai skaitā arī krievu tau tī
bas karavīri. Neveicam kādu īpa
šu monitoringu, bet varu pa  
teikt, ka apmēram 10% Bruņo
tajos spē kos dienošo ir cittautie
ši. Zemessardzē Latvijas austru
mu reģionā latviešu ir ap 50%, 
otra puse ukraiņi, baltkrievi, 
krie vi u.c.

Vai varam būt mierīgi, ka jau-
nieši, īpaši krievi, spēka struk-
tūrās iesaistās, izjūtot sevi par 
Latvijas valstspiederī ga jiem? Ne -
raugoties uz to, ka ne tikai tur-
pinās, bet pat pastipri nās Krie-
vijas ideoloģiskā ietekme.

Jā, mums ir 100% uzticība  
šiem jauniešiem, jo nav taču ne 
viena iemesla doties valsts sar
dzē, kā vien šī valstspiederības 
izjūta. Tā nav ne materiālā ieinte
resētība, ne slēpts naidīgums – to 
taču ilgi nevarētu noslēpt! Galu 

Par patriotismu, valsts drošību un neapzinātām kļūdām
latvijas bruņoto spēku komandieris, ģenerālleitnants Leonīds Kalniņš intervijā Ligitai Kovtunai

galā iesaistīšanās spēka struktū
rās notiek pēc brīvprātības prin
cipa. Iemesls uztraukumam bū 
tu, ja šī iesaistīšana būtu obligā 
ta vai piespiedu kārtā. Rekrutēt 
cilvēkus, kas nav toleranti valstij, 
gan būtu bīstami.

Vai turpināt darbu ar jaunat-
ni, ejot uz skolām, īpaši uz t. s. 
krievu skolām, ņemot vērā, ka 
tieši tās ir svarīga mērķaudito-
rija Krievijas ideoloģijas īste-
no šanai zemēs, kur ir plaša 
viņu tautiešu kopiena?

Atklātas negācijas attieksmē 
pret Latvijas valstiskumu tiešām 
neesam novērojuši. Taču satrauc 
informatīvā telpa, kuŗā ir daudz, 
pārāk daudz, pieejami Krievijas 
ideoloģiju populārizējoši kanāli, 
īpaši Austrumlatvijā, un tā ir ļoti 
agresīva, izkropļojoša un apme
lojoša informācija, pat naidu   
ku  rinoša. Pretoties tai ir darba 
lauks, kas Bruņotajiem spēkiem 
un Aizsardzības ministrijai nav 
uzveicams bez visu valstisko 
struk tūru un īpaši mediju līdz

dalības. Pretstāvei nepietiek būt 
vien reaktīvai, tai ir jābūt arī 
produktīvai, šai ziņā nedrīkst ka 
vēties, ir jāiet pirmajiem.

Kas attiecas uz izglītošanu, vē 
los minēt jauno aizsardzības no 
zares ziņu portālu www.sargs.lv, 
kuŗā jauniešiem atbilstīgā formā 
un saturā skaidroti vēstures no 
tikumi, tostarp, piemēram, par 
Bermontiādi, Ziemassvētku kau
 jām u.c.

Novembŗa beigās apturēta 
deviņu (!) nelabvēlīgu televīzi-
jas kanālu translācija Latvijā. 
šie kanāli piederējuši cilvēkam, 
kas iekļauts eiropas Savienības 
noteiktajās sankcijās par uk -
rai nas territoriālās integritātes 
graušanu. Bet slēgts arī tautā 
iemīļotais LNt, turklāt, sākot 
ar ziņu raidījumu. Vai jāsāk 
domāt par kādām “ideoloģis-
kajām aizkulisēm”?

Nevaru gan pateikt, ka LNT 
slēgšanas gadījumā būtu kaut  kas 
“aiz kadra”, taču dažkārt valstī un 
ārpus tās notiek lietas, kas neapzi
nāti atbalsta tās tendences, kas nāk 
no Austrumiem. Gadī jums ar LNT 
ir vismaz pamācošs, proti, pirms 
tā slēgšanas sabied rībai nekas ne 
tika paskaidrots, līdz ar to mo 
mentāni radās aizdomu pilna un 
negatīva reakcija. Ja sabiedrībai – 
un arī žurnā lis tiem! – būtu ne vien 
skaidrots, bet arī dota iespēja ru 
nāt ar sa  biedrību, šāda reakcija 
noteikti nebūtu. Ir izdarīta liela 

kļūda, kas diemžēl “strādā” par 
labu Aust rumu kaimiņam.

izskatās, ka attiecībā uz valsts 
aizsardzības financējumu nav 
pat nekādu diskusiju un 2% no 
iKP (iekšzemes kopprodukta) 
tiek maksāti. Vai ir tā, kā iz -
skatās?

Valsts aizsardzības struktūrās 
tiek veikta draudu analīzes izpē
te, un mēs pasakām, cik tas mak
sā. Neesam saņēmuši pat pusi. 
Bet, saprotot to spiedienu uz 
valsts budžetu, kas nāk no vese
lības aprūpes un izglītības sada
ļām, savus resursus strukturējam 
tā, lai, nezaudējot valsts aizsar
dzības spējas, varētu izpildīt savu 
galveno uzdevumu – nosargāt 
valsti ar tiem resursiem, kādi ir 
mūsu rīcībā. Vienlaikus pastip
rināti sekojam līdzi, lai minētie 
2% – nedod Dievs – netiktu sa 
ma zināti ne par procenta daļu. 
Tas būtu ne vien ierobežojums 
bruņoto spēku attīstībai un mo 
dernizācijai, bet – pats galvenais – 
ļoti, ļoti negatīvs signāls mūsu 
sabiedrotajiem.

Vēl arī NAto līguma 3. pants 
par katras aliances dalībvalsts 
individuālo spēku stiprināšanu 
un atbildību. ASV prezidents 
tramps jau šķendējās, ka eiro-
pas valstis varētu vairāk fi -
nanciāli iesaistīties…

…un pamatoti “šķendējās”! Bet 
Latvija savas saistības pilda pilnā 
apjomā, un nav arī saņemts ne 

Ziemassvetku laika atceresimies 

viens signāls par to, ka valsts 
varētu samazināt savu aizsar dzī
bas budžetu.

Par drošības situāciju Latvijā – 
vai tiešām varam justies droši?

Jā, un to varu apliecināt no 
vairākiem aspektiem: 1) mums  
ir spēcīga aizsardzības sistēma 
valsts iekšienē; 2) esam NATO 
dalībvalsts; 3) situācija mūsu re 
ģionā nedod iemeslu uztraukties 
par drošības situāciju tajā. Jā, 
pro tams, pierobežā ar Krieviju 
un Baltkrieviju notiek militārās 
mācības ar provokatīviem scēnā
rijiem, kas orientēti uz kaimiņ
valstu okupāciju. Taču mums ir 
gatavībā savi pretlīdzekļi, galu 
galā – mēs esam NATO, un plecu 
pie pleca Latvijā kopā ar Latvijas 
bruņoto spēku kaŗavīriem dien 
mūsu sabiedrotie no ASV, Ka 
nadas, Albānijas, Čehijas, Italijas, 
melnkalnes, Polijas, Slovākijas, 
Slovēnijas, Spānijas.

Kur šobrīd ārzemju misijās 
atrodas Latvijas kaŗavīri?

Afganistānā, Irākā un mali. Ar 
gandarījumu varu pastāstīt, ka 
mūsējie tiek augstu novērtēti 
pro fesionālajā ziņā un cienīti par 
prasmīgo komunikāciju ar vie
tējiem cilvēkiem un sabiedrota
jiem.

mūsu kaŗavīri arī turpina 
mā  cīties Amerikā, Kanadā, 
Vā    cijā.

Tā ir nozīmīga pieredze gan 
teorētiskā, gan praktiskā skatīju
mā. Ir svarīgi, ka ir iespēja salī
dzināt savas kvalitātes, apmai nī
ties pieredzē. Atkal ar lepnumu 
varu teikt, ka mēs labi reprezen
tējam savas spējas, saņemam ļoti 
pozitīvas atsauksmes. Līdz ar to 
arī godam pārstāvam savu valsti 
un spodrinām tās tēlu.

jūsu personība un labā va -
loda liecina, ka nelasāt tikai mi -
litāro literatūru vien. Kādas ir 
jūsu literārās un citas māksli-
nieciskās intereses?

manas literārās intereses ir ļoti 
daudzveidīgas – patīk filozofiskā, 
vēsturiskā literātūra, “nesmā dē
ju” arī kriminālliterātūru. Tikai 
laika lasīšanai sanāk maz… Pie
mēram, Juvāla Noasa Harari “Sa 
piensi. Cilvēces īso vēsturi”,  šo 
ap 600 lpp. lielo darbu lasīju di 
vus mēnešus. Esmu nolēmis pie
vērsties rakstniekam Aleksan   
d ram Grīnam, pārlasot “Dvēseļu 
puteni”. mūzikā mana lielā in 
terese ir džezs, jo patīk spēcīgas, 
tembrāli interesantas balsis. 

Pie jūsu formas atloka ir 
zināmā “Nameja” poga. Vai 
esat iesaistījies biedrībā “Na -
mejs”?

Kā gan citādi, jo esmu kaŗavīrs! 
Un kā ikviens kaŗavīrs, atbalstu 
šo organizāciju gan ar biedra 
nau du, gan citādi, un manas īpa
šas vērības lokā ir bērnu no  met
nes vasarā, kā arī citi tieši ar jau
natni saistīti pasākumi.

Fonds “Namejs” aicina ikvienu 
dot savu ieguldījumu, lai varam 
atbalstīt veterānus, kaŗavīrus un 
viņu ģi  menes!  
ATCERIES SAVĒJOS! 

Valsts aizsardzības un 
patriotisma fonds “Namejs”
Reģ. nr. 40008240249
Konta nr. SWED bankā 
LV45HABA0551040447334
Pievienosimies arī mēs!
Skatiet arī sociālajos tīklos:
www.facebook.com/fonds namejs tos, kas mus sarga!
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Rīgas gredzens – stāsts nevis par torņiem, 
bet dziesminiekiem

Uz Rīgā dzimušajiem skatos ar 
nelielu skaudību, šī pilsēta man 
ir nedaudz mistiska vieta,” viņš 
saka. Varbūt arī Andris būtu gri
bējis augt kā pašpārliecināts Rī 
gas pašpuika, kas dzīvo centrā, 
lec braucošā tramvajā, rāpjas pa 
bēniņu logu uz namu jumtiem, 
no kuŗiem redzami staltie Doma 
un Pēteŗbaznīcu torņi. “Joprojām 
jūtos šeit kā svešinieks, dzīvoju 
uz Čaka un matīsa ielas stūŗa. 
Tas jau pārvērties par ikdienišķu 
Eiropas pilsētas rajonu, kur katrs 
ceturtais ir pakistānietis. Apmē
ram tas pats, kas Parīzē vai Ber
līnē, tikai māju fasādes mums 
nav tik sakoptas. manuprāt, īstā 
Rīga saglabājas Pārdaugavā, kur 
var klejot, staigājot kājām, tad 
iekāpt tramvajā. Kur var justies 
vientuļš; un cerams, tur šī no 
skaņa saglabāsies arī nākotnē.”

Keišs pats savu ideālo Rīgu pie
dzīvojis kādā agrā rītā Dzies mu 
svētku laikā, kad, nākdams no 
filmēšanas, viņš pa ceļam sasta
pis daudz dziedošo cilvēku tau
tas tērpos. Šo skatu atceroties, ak 
tierim acīs sakāpj asaras. Viņš 
vē  l ētos, kaut pa galvaspilsētas ie 
lām šādi ļaudis staigātu biežāk, 
tad Rīgas seja arī ikdienā būtu 
pavisam citāda. 

Nekas no Rīgas sejas nav atai
nots koncertuzveduma scēno
gra  fijā. Uz skatuves guļ milzīgs 
zelta gredzens – kā zīme, kā va 
žas, kā valdīšanas un spožuma 
simbols. Tam apkārt soļo koris, 
uz gredzena ir skatuve, kas kļūst 
par šajā stāstā atainoto notiku 
mu arēnu. mūzikālās izrādes scē
nografe un kostīmu māksliniece 
ir Ieva Jurjāne. Viņai šī bija ie 
spēja satikties ar savu bērnību – 
pagājušā gadsimta 70. gadiem. 
Vizuāli šis tiešām bija ceļojums 
laikā, turklāt pat koŗa dalībnie 
ku kostīmi nebija unificēti. “Ap 
ģērbs kalpo savam valkātājam. 
Izrādē katrs ir personība, katram 
ir unikāla balss,” uzsvēra Jurjāne 
un meklēja ikvienam ko atbil  
s tošu. Vadoties no mūzikas un 
dzejas gara, tika piemeklēti kos

tīmi no vēsturiskām kollekci 
jām. Par skatuves kustību paleti 
gādāja choreografe Jana Jacuka. 
Laikmetam atbilstošas bija arī 
koristu frizūras, protams, iespēju 
robežās. 

Ideja par gredzena, laulību 
gre dzena, novietošanu skatuves 
cen trā pieder izrādes režisoram 
Viesturam Kairišam, kuŗš bieži 
tiek identificēts ar Latgali, to 
mēr ir dzimis rīdzinieks: “Rīga ir 
mana pilsēta, un, veidojot scēno
grafiju, domāju par savām attie
cībām ar šo pilsētu. Domājot par 
scēnografiju – ir nerakstīts li 
kums, ka uz skatuves nevar at 
tēlot to, kas ierakstīts nosaukumā. 
Taču šis bija brīdis, kad man li 
kās, ka centrā vajag nolikt šo lau
lības gredzenu! Rīga, atšķirībā no 
koŗa apdziedātajiem novadiem, 
kas ir skaisti, dārgi un dažādi, ir 
varas, spožuma un posta galvas
pilsēta. Laulības gredzens ir no 
zelta. Tas var būt pilnīgi apsū   
bē jis, varbūt nav ilgi nēsāts, bet 
tas simbolizē attiecību intimitāti. 
Par to ir mans stāsts, ka šo pilsētu 
es neesmu izvēlējies, bet likte 
nīgi ar to salaulāts. Varu no tās 
bēgt, bet īsti aizbēgt nevaru, jo 

reizēm bez tās nevaru dzīvot. 
Varbūt šī ir vienīgā pilsēta pa 
saulē, kas patiesi iedvesmo – tava 
īstā vieta, kuŗu vienlaikus tu 
nevari izturēt.” 

Rīdzinieks no Strenčiem, kom
ponists Arturs maskats, galvas
pilsētā ienāca 70. gadu vidū, pus
audža vecumā, kad iestājās Jā 
zepa mediņa mūzikas vidussko
lā. Tad arī sākās viņa “romāns” ar 
Rīgu, kuŗu komponists tagad 
sauc par sev vistuvāko vietu visā 
pasaulē. 1982. gada 6. decembrī 
maskatam laimējās ciemoties pie 
Ojāra Vācieša viņa mājās. Līdz
gājējs bija tolaik pēc kinofilmām 
un darba Dailes teātrī populā 
rais dziedošais aktieris Ivars Kal
niņš, ar kuŗu kopā tapa mūzikas 
un dzejas izrāde Si minors – da  žas 
no tās dziesmām skan arī kon
certuzvedumā rīgas gre dzens. 
Da  tums palicis prātā, jo Vācie  
tis maskatam toreiz uzdāvināja 
savu dzejoļu krājumu, nupat iz 
nākušo “Si minors”, kuŗā ierak  
 s tīja: “Arturam darba eksemplāra 
vietā – Ojārs. 6.12.1982.”. “mēs 
toreiz uzdrīkstējāmies Ojāram 
rādīt mūsu kopējo produkciju, 
dzejnieks bija kaut ko dzirdējis 

par to.” Vācietis divreiz bija sau
cis klavieŗskaņotāju, lai savestu 
ilgi nelietoto instrumentu kārtī
bā, gaidot abus jaunos māksli
niekus. Arturu ļoti aizkustināja, 
ka Tautas dzejnieks tik ļoti rē  
ķi nājies ar šādu priekšnesumu. 
“mēs toreiz nosēdējām līdz tri
jiem vai četriem rītā četratā – 
ko  pā ar Ojāra sievu Ludmilu 
Azarovu. Naktī bija putenis, un, 
kad iznācām uz ielas, netālu no 
māras dīķa, man bija sirreāla 
Rīgas sajūta, kuŗu nevar aprakstīt 
vārdos. Likās, kaut kas ļoti liels 
šai brīdī notiek ar mani,” atzīstas 
komponists. “Likās, ka dzimst 
jau nas temas un ka saprotu, ko 
man vajadzētu darīt gadiem uz 
priekšu. mūsu, es teiktu, ģēnijs 
toreiz līdzi iedeva arī daudzus 

nepublicētus dzejoļus, kuŗiem 
varēju uzreiz ķerties klāt un 
turpināt rakstīt.”

Atvadījušies no Vācieša, mas
kats un Kalniņš centās noķert 
taksometru, kas Padomju Lat vi
jas astoņdesmito gadu ikdienā 
nebija viegli, lai kaut kur nosēs
tos siltumā un mierīgi pārcilātu 
radušos iespaidus. Pēc pusstun
das mašīna arī atradās, un šai 
laikā komponists guva neaiz
mirs tamus iespaidus par to Pār
daugavu, kas saistās ar Ojāru 
Vācieti – Arkādijas parks, Alto
na vas iela, māras dīķis. Vēlāk, jau 
pēc Vācieša aiziešanas mūžībā, 
pa šo apkaimi Arturs daudz stai
gāja kopā ar Ludmilu Aza rovu, 
un allaž šīs pastaigas bija garīgi 
ļoti piepildītas, kas ļāva Vācieša 
dzeju atbilstoši dziļi traktēt ska 
ņu partitūrās. Viņa dziesmas Kaut 
ko klusiņām, Varat raudāt, varat 
smiet; rīgai un citas Latvijas ra 
dio koris nodziedāja sev ierasta 
jā smalkjūtībā, un tomēr pietiek 
ar pirmajām frazēm no Ulda 
Stabulnieka himnas barons, lai 
sajūtas pavērtos biedējošā dziļu
mā. Lieki piebilst, ka šis koris 
Sigvarda Kļavas vadībā jau sen 
kalpo par mūsu koŗdziedāšanas 
etalonu, to kārtējo reizi pierādot 
mūzikālajā izrādē rīgas gredzens. 
Līdz ar sajūsmu par patiesu mū 
zi kālo un emocionālo baudīju
mu, uzvedums dāvāja plašu no 
skaņu gammu – te valdīja prieks 
un skumjas, sajūsma un sāpes 
vienlaikus. Kā jau attiecībās, kas 
nemēdz būt ideālas, un pacēlu
mam vienmēr seko atsvešinā
šanās. Ja kaut kas paliek pāri no 
attiecībām, tad tas ir saviļņojums 
un radošais gars, un tas piepilda 
Rīgu joprojām.

Latviešu 
rakstainie cimdi 

Latviešiem ir bagātīga cimdu 
adīšanas, valkāšanas un dāvinā
šanas tradicija. Rakstaini cimdi 
ir ne tikai praktiska ikdienas 
ziemas apģērba sastāvdaļa, cimdi 
dāvināti arī cilvēka dzīves svarī
gākajos brīžos – kristībās, kāzās, 
bērēs. Nereti tie izmantoti arī kā 
simboliska samaksa par darbu. 

Dzīvojot ārpus Latvijas, rok
darbi iegūst papildu funkciju: 
darinot un nēsājot apģērbus ar 
tradicionāliem rakstiem, tiek no 
stiprināta un vienlaikus aplieci
nāta latviskā piederība un paš ap
ziņa, atšķirība citu mītnes ze  mes 
iedzīvotāju vidū. 

Siltajās zemēs, kur nonāca lat
vieši, cimdu darināšanas, dāvinā

mūzeja “Latvieši pasaulē” 
mēneša priekšmets 

šanas un glabāšanas tradicija ir 
turpinājusies, neskatoties uz to, 
ka šajās zemēs cimdus nevalkā.

 Rakstainie dūraiņi – pavisam 
35 cimdu pāri – ir Jamaica Plains, 
ASV, Trīs vienības draudzes lo 
cekļu dā  vana savam mācītājam. 
Dūraiņi liecina ne tikai par viena 
cilvēka darba novērtējumu, kal
pojot sa  vai draudzei, bet arī par 
latvis kajām tradicijām un iden
titātes uzturēšanu svešumā. 

mācītājs Fricis Ruperts (1912 – 
1992) tika ordinēts mācītāja ama
 tā Liepājā 1942. gadā. Pēc iz 
brauk šanas no Latvijas bēgļu 
gai tās Otrā pasaules kaŗa laikā 
viņš pildīja mācītāja pienāku
mus me  m mingenas bēgļu no 
metnē Vācijā. 1950. gadā F. Ru 
perts izceļoja uz Kanadu, kur 

kalpoja par mācītāju Vinipegā, 
manitobas provincē. 1960. gadā, 
pārvācoties uz dzīvi ASV, Bos
tonas tuvumā, F. Ru  perts kļuva 
par mācītāju minēta jā Trīsvie nī
bas draudzē. Tur 30 dar  ba ga  du 
laikā viņš savāca lielu kollekciju 
ar latviskiem dūrai ņiem, kuŗus, 
visticamāk, adījušas un viņam 
uzdāvinājušas latvie tes – drau
dzes dalībnieces. 

Pēc F. Ruperta nāves cimdu 
kollekcija nonāca Amerikas Lat
viešu apvienības Kultūras vērtī
bu krātuvē Priedainē, ASV. 2019. 
gadā šis etnografijas krājums tika 
oficiāli slēgts, cimdi un citi daiļ
amatniecības priekšmeti tika    
uz  dāvināti mūzejam “Latvieši 
pa  saulē” un Latvijas Nacionāla
jam vēstures mūzejam.

(turpinājums no 6. lpp.)

Šis ir bijis nozīmīgs gads mūzeja izaugsmē. Pateicoties LR Kultūras 
ministrijas atbalstam un jūsu ziedojumiem, esam soli tuvāk mūsu 
mērķim – iegūt valsts akreditāciju, tādā veidā pievienojot mūzeja 
krājumu Latvijas kopējam kultūras mantojumam. Taču darbs pie 
krājuma ir tik apjomīgs, ka bez papildspēkiem neiztiksim. Tādēļ 
šogad vēršamies atkal pie jums pēc palīdzības, lai varētu pieņemt 
darbā vēl vienu pilnas slodzes darbinieku krājuma apstrādei un lai 
varētu turpināt darbu ar skolām, sabiedrības iesaistes pasākumiem 
un nākamā gada lielo izstādi “Nyet, nyet, Soviet!”, kuŗa 2020. gada 
vasarā būs skatāma Latvijas Dzelzceļa vēstures mūzejā.

mēs esam ļoti pateicīgi, ka arī šogad viens dāsns ziedotājs ir 
pie teicies dāvināt mūzejam $5000, bet tikai tad, ja mēs paši savā-
cam ziedojumos $15,000 līdz šī gada 31. decembrim!

Lūdzu, nāciet talkā!
Palīdziet mums sasniegt $15 000, lai varētu iegūt vēl $5 000! 

Naudu varat sūtīt: 
LATVIJĀ UN CITUR PASAULĒ: ar pārskaitījumu uz mūzeja 

kontu (lūdzu, norādīt ziedotāja adresi un epasta adresi):
“Latvieši pasaulē – mūzejs un pētniecības centrs”
Swedbanka konta nr. LV15HABA0551018556914,
SWIFT: HABALV22,
Reģistrācijas nr. 40008119789
AR KREDĪKARTI nodrošinātā vidē internetā, izmantojot PayPal 

sistēmu, sekojot norādes mūzeja mājaslapā www.lapamuzejs.lv
ASV  iedzīvotāji var saņemt nodokļu atlaidi, rakstot čeku uz 

latvian Diaspora Museum Fund, c/o M. Voldins, 131 langdon St, 
Newton, MA 02458.

 Sirsnīgs paldies!
maija Hinkle, mūzeja “Latvieši pasaulē” valdes priekšsēde

mīļie mūzeja  
“Latvieši pasaulē” 

draugi un atbalstītāji!

Režisors Viesturs Kairišs: “Ar šo pilsētu esmu salaulāts...”
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LĀSmA 
GAITNIECE

Tomska – pilsēta ar 415 gadu 
senu vēsturi – uzskatāma par Si 
birijas “smadzenēm”. Par to pār
liecinājos 2019. gada vasarā no 
dibinājuma “Fonds Sibirijas bēr
ni” organizētās ekspedīcijas lai
kā. Vēl pirms došanās tālajā ceļā 
radās lieliska iespēja satikties ar 
izcilā vācu valodas tulkotāja Ģir
ta Bļodnieka (19221987) meitu – 
jūrmalnieci Ilzi Irinu Kļavu. 
Vi ņa šajā pasaulē ieradās tieši 
Sibirijā – Kargasokā, kas atrodas 
Tomskas apgabalā. Šķirstot Bļod
nieku ģimenes albumus, kuŗā 
rūpīgu roku ielīmētas fotografi
jas no šiem tālajiem un izdzī vo
šanas ziņā smagajiem laikiem, 
Ilze Irina man atklāja sava tēva 
dzīvesstāstu. Ekspedīcijas laikā, 
staigājot pa Tomskas centra ie 
lām un skvēriem, itin bieži atce
rējos fragmentus no viņas stās
tījuma. 

Tomskā, atšķirībā no citām 
ekspedīcijas laikā apmeklētajām 
pilsētām, uzkavējāmies vairākas 
dienas, turklāt mums tika no 
organizēta ekskursija gida – jau
na vīrieša, īsta savas pilsētas p a t
riota – pavadībā. Braucot ar 
mikroautobusu gar Tomskas 
Valsts universitāti, kas atrodas 
Ļe ņina prospektā 36, gids mums 
ar lepnumu atklāja, ka viņa dzim 
tajā pilsētā katrs piektais iedzī
votājs saistīts ar kādu no augst
skolām vai nu kā students, vai arī 
kā darbinieks. Šajā statistikā, 
pro tams, ietilpst ne tikai mācīb
spēki, bet arī pārējie universitāšu 
darbinieki, ieskaitot apkalpojo 
šo personālu. 

Otra ļoti nozīmīga lieta, ar ko 
pilsētas iedzīvotāji var pamatoti 
lepoties, ir fakts, ka pasaules la 
bāko augstākās izglītības iestāžu 
reitingā Tomskas Valsts univer si
tāte ierindojas pirmajā simt nie
kā. Salīdzinājumam: 1632. ga  dā 
dibinātā Tartu Universitāte, kas 
no Baltijas valstu augstskolām no 
vērtēta visaugstāk, tiek ierindota 
aptuveni 500. vietā, savukārt Lat
vijas Universitāte šajā reitinga 
tabulā kautrīgi ieņem vien 800. 
poziciju. 

Interesantajās sarunās ar mūsu 
grupas operatoru Aivaru Lubā
nieti, kuŗam ir ne tikai fantastis
kas zināšanas par Sibiriju, īpaši 

Sibirijas dienasgrāmata. 
tomska – 3. daļa

tās vēsturi, bet arī liela interese 
par fiziku, noskaidrojām, ka 
Tomskas Valsts universitātei pie
der pašai savs mācību atomreak
tors jeb kodolreaktors. Ko tur 
liegties, dažiem (tai skaitā šo rin
du autorei) tas šķita kas pilnīgi 
neticams. Otra milzu bagātība, 
kas atrodas Tomskas Valsts uni
versitātes rīcībā, ir 1880. gadā di 
binātais botāniskais dārzs ar 126 
hektāru plašu territoriju. Tā ofi
ciālais nosaukums – Sibirijas bo 
tāniskais dārzs, turklāt tas ir pir
mais šāda veida dārzs, kas izvei
dots Krievijas Federācijas Āzijas 
daļā. Dienu pirms atgriešanās 
Rīgā, precīzāk, svētdienas rītā, 
kad kopā ar ekspedīcijas dalīb
nieci Liju Ābeli nolēmām to ap 
meklēt, mums par lielu vilšanos 
Sibirijas botāniskais dārzs bija 
slēgts.

Tikai nedaudz jaunāka par 
Tomskas Valsts universitāti ir 
Politechniskā universitāte, kas 
atrodas Ļeņina prospektā 30 un 
arī uzskatāma par savā nozarē 
senāko tai Krievijas Federācijas 
daļā, kas atrodas aiz Urāliem. 
Dodoties no viesnīcas uz pilsētas 
centru, bieži gājām tai garām, ap 
brīnodami šīs ēkas iespaidīgo ar 
chitektūru, īpaši jau milzīgās 
kolonnas. 

Trešais “milzis”, vēstījot par 
augstākās izglītības iestādēm 
Toms kā, ir Sibirijas Valsts medi
cīnas universitāte, kas arī atrodas 
pilsētas centrā, turklāt pavisam 
tuvu valsts un Politechniskajai 
universitātei – maskavas traktā 
2. Lasot par augstskolas vēsturi, 
var konstatēt līdzīgas iezīmes ar 
situāciju mūsu valstī. Latvijas 
Universitātes pastāvēšanas sā  ku
ma gados tās struktūrā atradās 
medicīnas fakultāte, taču laikā, 
kad mūsu valsts bija inkorporēta 
Padomju Savienības sastāvā un 
vara atradās Staļina rokās, minē
tā fakultāte tika likvidēta, tās vie
tā nodibinot Rīgas medicīnas in 
s titūtu. Tas pats notika arī Tom  
s kā, taču vismaz desmit gadus 
agrāk nekā Latvijā. Piebilstams, 
ka Sibirijas Valsts medicīnas uni
versitātes galvenā ēka ir ļoti ne 
parasta. Fasādes puses pirmajā 
stāvā starp logiem atrodas barel
jefi – tajos atveidoti savulaik ļoti 

populāri profesori, kuŗu ieguldī
jums farmakoloģijas vai klīniskās 
medicīnas nozarē ir nenovēr tē
jams. Zem katra bareljefa piestip
rināta neliela plāksnīte ar skaid

rojumu, kā šo personu sauc un 
kādi ir viņa galvenie nopelni.

Atgriežoties pie Ilzes Irinas 
Kļavas stāstītā par savu tēvu 
Ģirtu Bļodnieku, jāpiemin kāda 

cita no Tomskas augstskolām, 
pro  ti, Tomskas Pedagoģiskais in 
stitūts, kas kopš 1995. gada pār
dēvēts par Tomskas Valsts pe  da
goģisko universitāti un at  ro das 
Kijevas ielā 60. Izcilais tulko tājs 
un pedagogs minētās augstskolas 
Vēstures un filoloģijas fakultātē 
studējis laika posmā no 1956. 
līdz 1958. gadam, proti, līdz at 
griešanās brīdim Latvijā. Savu
kārt pēc atgriešanās dzimtenē    
Ģ. Bļodnieks pēc savas paša pie
redzes paudis, ka Tomskas pro
fesori bijuši daudz objektīvāki  
un koleģiālāki, un tās ir īpašības, 
kas diemžēl pietrūkstot Rīgas 
profesoriem. Šo rindu autorei ir 
pat bail iedomāties, ko teiktu 
izcilais tulkotājs, ja dzīvotu mūs
dienās un spētu novērtēt situā
ciju, kāda valda tagad.

Ar seno Sibirijas pilsētu un tās 
augstskolām saistīts vēl viens iz 
cils latvietis. Tas ir Tomskas Po 
litechniskās universitātes profe
sors Pēteris Kraujiņš, kurš dažā
dos savas dzīves posmos mēģi
nājis atgriezties Latvijā pat vese
las trīs reizes, taču tas nav izde
vies. Lai gan savā ģimenē profe
sors sarunājas tikai krieviski, 
viņa latviešu valodas zināšanas 
esot apbrīnojami labas. Tas tāpēc, 
ka Kraujiņa māsa no Latvijas 
viņam sūtot dažādas grāmatas. 
Sibirijas ekspedīcijas organizā
toriem šis vīrs labi pazīstams, 
taču 2019. gada vasarā profesoru 
satikt diemžēl neizdevās – viņš 
laikā, kad Tomskā viesojāmies 
mēs, atradās prombūtnē. Ko lai 
dara, katram savas prioritātes.

raksta autore pateicas Jūrmalas 
pilsētas Domei par iespēju strādāt 
Dubultu rakstnieku namā, kur ta -
pusi šī publikācija, kā arī rīgas 
tech niskās universitātes e-studiju 
tech noloģiju un humanitāro zināt-
ņu fakultātei, īpaši dekānei Mari-
nai Pla tonovai. bez rtU atbalsta 
auto rei doties ekspedīcijā nebūtu 
iespē jams.

tomskas Valsts universitātes centrālā ēka, kas atrodas ļeņina 
prospektā 36

Piemiņas vieta profesoriem Vasīlijam Florinskim un dmitrijam 
mendeļejevam tomskas Valsts universitātes dārzā

Sibirijas Valsts medicīnas universitātes mācību korpuss Nr. 5, kas 
nodots latīņu valodas katedras rīcībā

Bareljefs akadēmiķa, Sibirijas 
farmakologu skolas dibinātāja 
Nikolaja Veršiņina piemiņai 
pie universitātes galvenās ēkas 
fasādes

NEPARASTI
Viedoklis, ka Sibirijā nepieciešams dibināt augstākās izglītības 

iestādi, pirmoreiz publiski izskanēja jau 1803. gadā. Ideja par 
Tomskas Valsts universitātes dibināšanu radās 1878. gadā, kas 
ne    kavējoties tika realizēta. Iestādes pirmais nosaukums bija Pir
mā Sibirijas universitāte. 

Tomskas Valsts universitātes struktūrā ietilpst vairākas zināt
niskās bibliotēkas. Zinātniskās bibliotēkas vecā ēka ir lielākā 
augst skolai piederošā bibliotēka visā Sibirijā. Savukārt netālu no 
universitātes galvenā korpusa atrodas nesen celta zinātniskā 
bibliotēka, kas ir ļoti mūsdienīga.

Par spīti skarbajiem klimatiskajiem apstākļiem Sibirijas botā
niskajā dārzā, kas pieder Tomskas Valsts universitātei, apmeklē
tājus priecē vairāk nekā 6000 šķirņu augi. To skaitā ir 137 šķirņu 
retu, pat izmirušu augu, no kuriem 43 šķirņu augi ierakstīti 
Krievijas Federācijas Sarkanajā grāmatā.

19. gadsimta nogalē, kad Tomskā tika atvērta universitāte, kā 
arī vairākas citas ar kultūru saistītas iestādes, pilsēta neoficiāli 
ieguva otru nosaukumu “Sibirijas Atēnas”, kas tai laikā izpelnījās 
lielu populāritāti. 

Pēc tautas skaitīšanas datiem, Tomskas apgabalā dzīvo divi 
tūkstoši latviešu; viena daļa no viņiem ir 1908. gada ieceļotāju 
pēcnācēji.
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KRuStVāRdu mīKLASastādījis KĀRLIS PĒTERSONS

Krustvārdu mīklas 
(Nr. 46) atrisinājums 
Līmeniski.  4. Agora. 5. Pe 

tēfi. 7. Rupors. 10. Gliks. 11. 
Katara. 12. “Eolika’’. 13. Bar
kass. 16. Stigas. 19. Brasls. 22. 

matrona. 23. Krijas. 24. Ku  lons. 
25. Tartars. 26. metiss. 28. Laipot. 
30. Kremona. 35. Svaine. 37. 
Gabona. 38. Kaira. 39. Saites. 40. 
Indija. 41. Triks.

Stateniski. 1. Gaigala. 2. “Ro
nis’’. 3. Parseks. 5. Pokāli. 6. Toto. 
8. Olis. 9. Skanis. 14. Retorte. 15. 
Avokado. 17. Torte. 18. Amats. 
20. Rauda. 21. Lando. 27. Taksis. 
29. Pasaka. 31. Rieksts. 32. Ne 
gaiss. 33. Dati. 34. Lori. 36. Pilis.

Līmeniski. 4. Latviešu skatuves 
mākslas pedagogs, rakstnieks 
(18681961). 7. Pilsēta Zviedrijas 
dienvidos. 8. Apakšzemes ūdens 
dabiskā izteka virs zemes. 9. Ne 
nobriedušas. 10. Sena franču 
tau tas deja. 11. Japāņu rakstnieks 
(19241993). 13. ASV pavalsts. 
18. Rūtu dzimtas koki, krūmi. 
21. Pilsēta Šveices austrumos. 23. 
Velte. 24. Katoļu draudzes mā  cī
tājs Francijā, Beļģijā. 25. Spožākā 
zvaigzne Liras zvaigznājā. 26. 

Citronmētra. 28. mūzikā ‒ dia
toniskās gammas astotā pakāpe. 
29. Kukaiņi. 34. Starptautiska 
zēnu organizācija. 35. Lielvalsts. 
37. Latviešu rakstnieks (1909
1970). 38. Viduslaiku jūras buŗu 
kuģi. 39. Skatuves deja. 40. Kalnu 
masīvs Turcijā. 41. Plašas alpī
nistu sacensības.

Stateniski. 1. Apledojums pēc 
atkušņa. 2. Karpu dzimtas zivs.  
3. Zemas līču pļavas. 4. De  bess 
sfēras punkts virs novē rotāja gal

vas. 5. Sasaistīt. 6. Pilsēta 
Kurzemē. 12. Dāņu fiziķis 
(18851962). 14. Skat logs. 15. 
Viedoklis. 16. Per so nību ap 
liecinošs dokuments (dsk.). 
17. Latvijas pirmskaŗa flotes 
zemūdene. 19. Lielupes pie 
teka. 20. Angļu rakstnieks 
(19051980). 22. R. Ezeras 
romāns. 23. Jēdziens ķīniešu 
filozofijā. 27. Viens no leģen
dārajiem Romas dibinā tā
jiem. 30. Augi vai dzīvnieki, 
kas ievesti un tiek audzēti ze 
mēs, kuŗu klimats krasi at 
šķiras no dzimtenes klimata. 
31. Upe mirušo pazemes val  
s tībā grieķu mītoloģijā. 32. 
Latviešu pedagogs, literāts 
(18761951). 33. Spēcīgs. 35. 
Saldūdens zivs ar tumšām 
šķērssvītrām. 36. Ciemiņš.

1 2

3 4 5 6

7 8

9

10 11 12 13

14 15

16 17 18 19 20

21 22 23

24 25

26 27 28

29

30 31 32 33

34 35 36 37

38

39 40

41

Brīvības cīņu laikā 1918. – 
1920. g. Latvijas armijas virsnie
ku korpuss galvenokārt sastāvē 
ja no latviešu strēlnieku pulkos 
dienējušajiem. Pēc Cēsu kaujām 
1919. gada jūnijā kļuva skaidrs, 
ka virsnieku trūkst. Un 1919. ga da 
septembrī tika izsludināta ka 
detu uzņemšana jaundibinātajā 
Kaŗa skolā (KS), kurā mācībām 
bija jāsākas 1. decembrī. Bet kara 
notikumi un Bermonta armijas 
uzbrukums Rīgai lika armijas 
vadībai kaujās iesaistīt arī kade
tus. KS saņēma uzdevumu safor
mēt divas kaujas rotas un doties 
Ķekavas virzienā pretī Bermonta 
spēkiem. Bermontiešu pārspēka 
spiesta, mūsu armija atkāpās pāri 
Daugavas tiltiem un ieņēma po 
zicijas gar labo krastu. Pie Dau
gavas tiltiem krita kadeti Gustavs 
Beļinka un Jānis Dēliņš. Novem
brī KS saņēma uzdevumu, for
sējot Lielupi, sākt uzbrukumu 
Jelgavas virzienā. Niknākās cīņas 
notika pie Vareļu un Plāņu m ā 
jām. Uguns spēks bija nevien lī
dzīgs. Bermontiešu pretuzbru
kumu atbalstīja ar spēcīgu lož
metēju un artilērijas uguni, bet 
vltn. Veckalniņa komandēta 
jiem kadetiem bija tikai šautenes. 
Bija krituši 12 kadeti Gustavs 
Skalde, Pauls Palms, Otto Palms, 
Roberts Dzelzkalns (citos avotos – 
Dzelzkalējs), Jūlijs Irbe, Nikolajs 
Lācis, Oļģerts Boms, Verners 
Sku drulis, Jānis Rutkis, Pēteris 
Pelše, Ansis Erdmanis un Ēvalds 
Kaliņš. Septiņi kadeti ievainoti 

toreiz. 1919. gada novembris. Rīgas tilti. Vareļi
brīvības cīņās kritušo kadetu piemiņas vakars rīgas pilī

un evakuēti, divi saņemti gūstā. 
Šī kauja tika zaudēta, un Vareļi 
palika kā KS viena no svētāka
jām vietām. Kad iedibināja Lāč
plēša Kaŗa ordeni, to pēc nāves 
par varonību piešķīra Robertam 
Dzelzkalējam, Otto un Paulam 
Palmiem un Gustavam Skaldem. 

Kad Bermonts tika patriekts, 
KS 30. novembrī atgriezās Rīgā 
un savas skolas kantīnē vairāk 
nekā nebija kā rupjmaize, mar
melāde un miežu kafija. 

Un tā radās viena no KS tra di
cijām – katru gadu 30. novembrī 
rīkot “melnās kafijas” vakaru, 
pieminot Brīvības cīņās kritušos 
kadetus. 

majors Vilis Hāzners savās at 
miņās raksta: “Tradiciju ziņā KS 

bija kļuvusi par īstu patriotis  
ma, pienākumu apziņas un goda 
prā ta citadeli. Kadetu augstākais 
bau slis bija, ka Tēvzemes labā 
ne   kāds upuris nevar būt par lielu. 
Šādu solījumu kalpot Latvijai, ja 
vajadzīgs, atdodot arī savu dzī
vību, jaunie virsnieki deva izlai
duma naktī. Tad visi virsnieki, 
formās tērpti ar virsnieka ama  
ta simboluzobenu pie sāniem, 
pulk sten divpadsmitos naktī ie 
radās kādā pašu izraudzītā va 
roņu piemiņas vietā, vai nu tas 
bija Ložmetējkalns, Nāves sala, 
Vareļi vai Brāļu kapi, lai dotu svi
nīgo solījumu kalpot savai tautai 
un Tēvijai. ”

Vareļu kaujas vietā kadeti 1931. 
gadā sāka darbus pieminekļa 

celt niecībai, kuŗu atklāja 1934. 
gadā. Katru gadu brauciens uz 
Vareļiem bija kā svētceļojums. 

V. Hāzners: “Katru gadu 30. no 
vembrī kadeti no Kaŗa skolas 
soļoja cauri Rīgai pāri Daugavas 
koka tiltam, godinot pirmos kri
tušos kadetus. Kadetu rindas, 
vi  ņu dziesmas, četrbalsīgi vairāk 
nekā simts vīru dziedātas, patika 
visai pilsētai, un, mums soļojot 
pa K. Barona ielu uz Iekšrīgu, 
gandrīz visu dzīvokļu logi bija 
atvērti un pa reizei uz mūsu ierin
du no loga nobira pa mestam 
ziedam. Bet, pārnākot no gājiena 
pāri tiltiem, jau vēlā naktī notika 
tradicionālās vakariņas – rupja 
maize ar marmelādi un melna 
miežu un cigoriņu kafija.”

 KS viesistabā bija novietotas 
granīta plāksnes ar tajās iekalta
jiem kritušo kadetu vārdiem. 

minētās tradicijas pagājušā 
gadsimta deviņdesmitajos gados 
atjaunoja Latvijas Kaŗa skolas 
mantiniece – Nacionālā aiz sar
dzības akadēmija. Par to jāpa tei
cas gan bijušajam NAA priekš
niekam brig. ģ. Valdim matīsam, 
gan krīvu krīvam plnt. Ināram 
Bīskapam. Toreiz Vadības un po 
lītisko zinību pasniedzējs dzej
nieks Vitauts Ļūdēns, skatoties 
pa krievu kaŗaskolas izdemo lē
tajiem logiem, aiz kuŗiem bija 
iecerēta viņa auditorija, rakstīja 
“Rīgas tilti, Vareļi, Plāņi/Sar
kan baltsarkanais brīvības zieds”. 
Archīvā vēl saglabājušies mate
riāli no jauno leitnantu lāpu 
gā jiena un zvēresta ceremonijas 
pie mūžīgās uguns Brāļu kapos 
toreiz ar rotas komandieri Valtu 
Āboliņu priekšgalā. Tagad Valts 
Āboliņš ir NAA rektors pulkveža 
pakāpē. Alia tempora! Laiks 
skrien, mainās. 

 
tagad. Rīgas pils. 

2019. gada 30. novembris
Tuvajam decembrim silta no 

vakare. Iepretim Rīgas pilij Na 
cionālās aizsardzības akadēmijas 
kadetu ierinda ar Brīvības cīņās 
kritušo kadetu portretiem. Vējš 
no Daugavas rausta lāpu liesmas, 
metot uz kritušo kadetu attēliem 
gaismas spēles – te spilgts uzlies
mojums, kā šrapneļa sprādziens, 
te tumsa. Tāds bija šo jauno 
puišu liktenis tālajā 1919. gadā. 

Šogad pirmo reizi piemiņas 
va kars notika Prezidenta rezi
dencē – Rīgas pilī, un tas bija 
Egila Levita ierosinājums par 
go  du 100. gadadienai kopš Lat

vijas armijas uzvaras pār Ber
monta kaŗaspēku. Blakus Goda 
sardzei – Nacionālās aizsardzī
bas akadēmijas kadetu ierinda 
un Latviešu virsnieku apvienības 
vīri, ģenerāļi, admirāļi, augstā 
kie virsnieki. Atskan trauksme. 
Ziņojums Bruņoto spēku augs tā
kajam virspavēlniekam Valsts 
prezidentam Egilam Levitam. 
Sākas vakara junda. Vecrīgas 
mū  ros atskan: “Kadets Gustavs 
Beļinka!” No kadetu ierindas 
mūros atbalsojas: “Kritis par Lat
viju pie Daugavas tiltiem!” – 
“Kadets Oļģerts Boms!” – “Kritis 
par Latviju pie Vareļiem!” …Un 
tā gaisā novibrē četrpadsmit rei
zes spalgi un aprauti kā šauteņu 
zalves. Pēc Valsts himnas nodzie
dāšanas Lāčplēša kaŗa ordeņa ka 
 valiera ģenerāļa mārtiņa Hart
maņa Goda zobenu saņem NAA 
pagājušā gada izlaiduma labā 
kais absolvents ltn. Edgars Eglī
tis. Jaunais virsnieks jau krietnu 
laiku iejuties savā jaunajā die 
nesta vietā – kā haubiču vada 
jau nākais virsnieks Artilērijas 
divi zionā, kā arī piecus mēnešus 
pa  vadījis mācībās ASV, un ir 
gan  darīts par savu izvēli dienēt 
Bruņotajos spēkos. 

Pēc vakara jundas piemiņas 
pasākums turpinājās Rīgas pils 
Svētku zālē, piedaloties valsts     
un Bruņoto spēku augstākajām 
amat personām un NAA kade
tiem. Uz galdiem rupjmaize, 
mar melāde un melna kafija. 

 Valsts prezidents Egils Levits 
savā uzrunā sacīja arī šādus vār
dus: “…Šai svinēšanai Rīgas pilī 
ir simboliska un konstitucionāla 
nozīme. Tā apliecina, ka Latvijas 
valdība un tauta atceras un go 
dina par Latviju kritušos {. . } 
Viņu dzīve atgādina, ka lielākā 
vērtība ir pašiem sava neatkarīga 
valsts, kuŗu ir vērts aizstāvēt un 
sargāt, lai tā tiktu saņemta man
tojumā no paaudzes paaudzē uz 
visiem laikiem.”

NBS komandieris ģenerālleit
nants Leonīds Kalniņš, uzrunājot 
NAA kadetus, sacīja: “Jūs, kadeti, 
esat spēruši ļoti cildenu soli – ne 
tikai celt šo valsti, bet būt gata
viem to vajadzības gadījumā arī 
aizsargāt. “Savukārt NAA rektors 
plkv. Valts Āboliņš pauda pār
liecību, ka šis piemiņas vakars   
vēl jo vairāk tuvinās Prezidenta 
institūciju ar Latvijas virsniecību. 

Sekojot tradicijai, vakars no  slē
dzās ar paaudžu paaudzēs dzie dā
tām latviešu kaŗavīru dzies mām. 

ANDRIS KĻAVINŠ
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ABONEmENTA mAKSA:

brīvās latvijas digitālo ver siju 
varat pasūtināt tāpat kā līdz šim.

• par 12 mēn. (48 nr.)  EUR 55  (550 SEK)
• par 6 mēn. EUR 30  (300 SEK)
• 1 nedēļu EUR 2  (20 SEK)

To varat izdarīt caur brīvās latvijas 
mājas lapu: http://www.brivalatvija.lv/abo-
ne-interneta. 

Izdrukājot iespējama krāsaina versija.
Tiem  brīvās latvijas lasītā jiem, kuŗi 

tomēr vēlas lasīt avī zi drukātā versijā, 
piedāvājam pa     sūtināt Amerikas latviešu 
avīzi laiks – tie paši 48 numuri gadā, 20 
lappuses, to skaitā 8 lpp. tās pašas, kas kopš 
2001. gada bijušas ko  pīgas abām avīzēm.

Iespēja saņemt laiku  pa gaisa pastu 
no ASV. 

• par 6 mēn. – EUR 186
• pa parasto pastu no Latvijas – 6 mēn. 

EUR 86

Ik gadu dāvanā – 
laika mākslas kalendārs!

Samaksa: naudu ieskaitot SIA VESTA
LK kontā: 
AS SEB banka, kods UNLALV2X, 
nr.: LV80UNLA0050016243516, 
ar piezīmi LAIKS 
un norādot vārdu, uzvārdu un adresi.

Latviešu organizāciju un privātie slu-
dinājumi maksā EUR 6, par 10 mm 
augstu vienslejīgā pla tu mā aizņemtu 
telpu. Sēru slu dinājumi (10,6 cm x 7 cm) 
EUR 60, 

Komerciālie sludinājumi EUR 12 par 
1 slejas cm. 

Atlaides atkārtotām reklāmām.

Ar autora vārdu, iniciāļiem vai segvārdu 
pa  rak  stītos rakstos izteiktās domas nav 
katrā zi  ņā arī redakcijas domas. Par līdz
strādnieku honorāriem nepieciešama ie 
priekšēja vieno šanās. Par publi kācijās 
mi   nēto faktu precī zitāti atbild autors.

Lūdzam ziedojumus iemak sāt: 
Biedrības Laiks-BL kontā – SeB Banka, 

nr.:LV60uNLA00 50018705154 

Brīvā Latvija 
reklāmas cenas Latvijā

Cena – 1,15 eiro
par cm2 ierāmējumā
Atlaides par reklāmas 
publicēšanas biežumu:

Atkārtojot vienu un to pašu 
reklāmu 2 reizes, paredzēta 
atlaide 10 % apmērā no 
parastās cenas.
Atkārtojot vienu un to pašu 
reklāmu 3 reizes, – 15 % no 
parastās cenas.
Atkārtojot vienu un to pašu 
reklāmu 4 reizes un vairāk, 
– 20 % no parastās cenas.
PRIVĀTSLUDINĀJUmIEm:
 0,60 eiro par 1 cm2 
ierāmējumā.
SĒRU SLUDINĀJUmS:
 NB! 60 eiro

Pasta adrese: 
Ģertrūdes iela 27
Rīga, LV  1011

Tālrunis + 371 67326761
Tālrakstis +371 67326784

Darba laiks:
Pirmdien – 917
Otrdien – 917

Piektdien – 913

Aicinām atbalstīt virtuālo enciklopēdiju 
Nekropole.info 

arī materiāli, veicot mērķa ziedojumus. 
Šis ir unikāls projekts, kuŗam nav analoga pasau lē. 

mēs tveŗam pasaules aizejo šo vēsturi, par centrālo asi, 
ap kuŗu viss griežas, liekot Latviju.

Tas varbūt ir ambiciozi, bet – kuŗš gan darīs, ja ne mēs paši?!

www.nekropole.info!

“LATVIJAS GRāmATA” 

RaKStiEt, zVaniEt, Un gRāmataS jUmS 
piESūtīS pa paStU

SIA “L. Grāmata”
Rīga, Elijas iela 17, LV1050

Tālr. +371 67223294
Tālrakstis +371 67227248

Epasts: lgramata@lgramata.lv

Ar negaidīti lielu interesi par 
atgriešanās iespējām Latvijā ir 
noslēdzies informātīvo semi nā-
ru cikls, kas bija veltīts pieciem 
Latvijas reģioniem. Pateicoties 
Latvijas valsts līdzfinancē ju-
mam un Latvijas vēstniecības 
Zviedrijā atbalstam, Ziemeļ-
valstu diasporas izglītības un 
kultūras grupa varēja saaicināt 
zinošākos remigrācijas eksper-
tus Latvijā, lai iepazīstinātu ik -
vienu interesentu ar vakancēm 
Latvijas reģionos un prasībām 
potenciālajiem darba ņēmē-
jiem, skolas gaitām bērniem un 
sadzīviskiem jautājumiem. 

Iecerētais cikls aizsākās ar re 
migrācijas jautājumu aktuālizē
šanu, kuŗa sākotnējie iniciatori 
bija Ziemeļvalstu diasporas izglī
tības un kultūras grupas vadītāja 
Ieva Reine un Vides aizsardzības 
un reģionālās attīstības ministri
jas (VARAm) Reģionālā polītikas 
departamenta vecākais eksperts 
Varis Putniņš. Izvērtējot Ziemeļ
valstu diasporas izglītības un 
kul  tūras grupas pārstāvju daudz
gadīgo pieredzi organizāciju va 
dībā un iesaisti diasporas izglī tī
bā, 2019. gada sākumā tika lemts 
par padziļi nātas sadarbības pro
jektu ar VARAm, Neatkarīgo iz 
glītības biedrību (NIB) un bied
rību “Ar pasaules pieredzi Latvijā” 
(AppLV), ar nodomu sniegt no 
de rīgu in  formāciju ārpus Latvi 
jas mītoša jiem latviešiem un ie 
saistīties dis kusijā par Latvijas 
remigrācijas polītiku. Projekta 
gaitā aktīvi dalībnieki bija arī visi 
pieci Plānošanas reģioni, privātā 
vidusskola ”Patnis” un darba 
platforma “Your Move”.

Remigrācijas semināru cikls 
“Kā atgriezties Latvijā?” bija daļa 
no plašāka projekta “Ar zināša
nām – tuvāk Latvijai”, ko atbal  
s tīja Sabiedrības integrācijas fonds 
no Kultūras ministrijas piešķir
tajiem Latvijas valsts budžeta 
līdzekļiem. Semināros bija iespē
jams uzzināt par vakancēm Lat
vijas reģionos un prasībām po 
tenciālajiem darba ņēmējiem, 
at  balsta iespējām remigrantiem, 
t.sk. ģimenēm ar skolas vecuma 
bērniem, uzdot jautājumus no 
vad niekiem, kuŗi atgriezušies, 
pētīt vi ņu pieredzi un iespējamo 
so  ciā lo atbalstu, kā arī uzzināt 
par iespējām apgūt latviešu valo
das tālmācībā bērniem un pieau
gu šajiem.

Semināros apskatāmie jautāju
mi piesaistīja lielu skaitu intere

“Kā atgriezties Latvijā?”IEVA REINE, INESE VALLENBERGA

sentu ne vien no Ziemeļvalstīm, 
bet arī no visas pasaules, kas arī 
pēc tiešsaistes varēja noskatīties 
sev interesējošos cikla seminārus 
Ziemeļvalstu diasporas izglītības 
un kultūras grupas Facebook la 
pā. Interesanti, ka semināros iz 
skanēja agrāk maz pētītas vaja
dzī bas, piemēram, prakses iespē
jas teju vai ikvienā Latvijas re 
ģionā jauniešiem, kuŗi vēlas ie 
pa zīt Latvijas darba tirgu. Viena 
no vairākkārt izskanēju šām po 
tenciālo darba ņēmēju vēl mēm 
bija attālinātas darba iespējas, 
kas viņus motivētu ak  tīvi meklēt 
darba iespējas Latvijā. Semināru 
dalībnieki pauda viedokli, ka šā  da 
iespēja saglabāt saikni ar mīt nes 
zemi, vienlaikus strādājot pie 
dar ba devēja Latvijā, nodrošinā 
tu lielāku ieintere sē tību šobrīd 
ārpus Latvijas dzīvo jošo vidū. 
Neraugoties uz to, ka ir izveido
jies vispārīgs priekšstats par po 
tenciālā remigranta profi lu, kuŗš 
ir devies iztikas meklē jumos eko
 nomiskās krizes laikā, semināri 
deva iespēju mainīt uz  skatus par 
to, kas varētu būt šībrīža mērķ
grupas. Viena no tām ir jaunieši 
neilgi pēc augstskolas izglītības 
iegūšanas, arī repatrianti, t.i., lat
vieši, kuŗi ir dzimuši ārvalstīs un 
vēlas izmē ģināt dzīvot un strādāt 
Latvijā. Jāpiebilst, ka semināros 
praktiski neizskanēja jautājumi 
par financiālā atbalsta vajadzī
bām; dalīb nieki vairāk bija iein
teresēti pieredzes gūšanā, ģime
nes, sadzīvisku apsvērumu vai 
piederības izjūtas motivēti, un 
nebija arī primāri orientēti uz t.s. 
konkurētspējīgā atalgojuma jau

tājumu. Diskusijas vairāk raisījās 
par darba vidi, kultūru un attā li
nātā darba iespējām, kā arī sko lu 
gatavību pieņemt un integrēt sko  
las vecuma bērnus. Pārstei dzo  ši, 
ka semināru skatītāju skaits – 
gan klātienē un tiešraidē, bet, vēl 
jo vairāk – kā vēlāki ska tījumi, 
bija mērāms daudzos simtos ar 
plašu vecuma un iz  ceļošanas lai
ka diapazonu. Šo  brīd Latvijas 
diasporas polītikas kontekstā no 
tiekošais diskurss par, piemēram, 
ārvalstu sertifikācijas atzīšanu, 
neapšaubāmi, ir noderīgs, lai ri 
si nātu kvalificētu – gan jaunu, 
gan pieredzējušu dažādu jomu 
speciālistu iesaisti Latvijas darba 
tirgū. Ir jādomā arī, kā mazināt 
sadzīves un birokratiskos šķēr  
š ļus remigrantiem un repatrian
tiem gan valstiskā līmenī, veicot 
nepieciešamās izmaiņas likum
do šanā, gan katram darba de 
vējam, kas vēlas izprast ar remi g
rāciju saistītos izaicinājumus un 
vēlas tos risināt individulālā lī 
menī.

Ziemeļvalstu diasporas izglītī
bas un kultūras grupa pateicas 
atbalstītājiem un visiem sadar
bības partneriem par daudzpu sī
go, kompetento un atraktīvo da 
lību semināru ciklā. Esam gan
darīti, ka projekta tema ir tikusi 
plaši atspoguļota arī vairākos 
Latvijas un diasporas medijos. 
Tā ir acīmredzami devusi uz zi 
nāšanām un gūtās pieredzes 
bals tītu efektu: remigrācijas ko 
ordinatori ir saņemuši šībrīža 
ieskatu un analīzi, lai varētu tālāk 
veidot un attīstīt darbības stra
tēģijas; veicinājusi pašvaldību iz 

pratni un mudinājusi uz iniciatī
vu remigrācijas jautājumu risinā
šanā; iesaistījusi Latvijas valsts 
iestādes un aģentūras ar remig
rā cijas jautājumiem saistīto plā
noto aktivitāšu revidēšanā. Vis
vērtīgākais šī projekta devums 
tomēr ir daudzu neskaidro, ar 
atgriešanos Latvijā saistīto, jau
tājumu iztirzāšana un beznosa
cījuma iespēja iegūt sev intere  
s ējošo informāciju. Šis ir nozīmīgs 
priekšnoteikums, kas ļauj ikvie
nam indivīdam iegūt pēc iespējas 
plašākas zināšanas par atgrie ša
nos Latvijā, kā arī iespējām sa 
ņemt dažāda veida palīdzību un 
atbalstu.

Vēlaties uzzināt 
par tautiešiem 
Lielbritanijā? 
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PA Z i ņ o j u m i
brī, plkst. 15 dievkalpojums ar diev 
galdu. Kalpos māc. Rolands Eima nis 
un diakone Rasma Gundega Ieviņa. 
Pēc dievkalpojuma sekos sa  biedriska 
pēcpusdiena ar azaidu gro ziņu veidā 
draudzes telpās. Visi laipni aicināti!

ZViedRijA
Norčepingas latviešu ev. lut. 

draudzes Adventa dievkalpojums 
svētdien, 15. decembrī, plkst. 13.30 
S:t Olai baznīcā (St. Olai kyrka, Skol-
gatan 12, Norrköping). Dienas mude: 
“Es jums pasludinu lielu prieku”. 
Dievkalpojumu vadīs draudzes mācī
tājs Dr. Normunds Kamergrauzis. Pēc 
dievkalpojuma sadraudzība ar bērnu 
priekšnesumiem un Ziemsvētku 
dzies mām. Lūdzam ņemt līdzi gro
ziņus svētku galdam. Esat aicināti un 
gaidīti!

LAtVijA
Rīgas Evanģēliskā draudzē, meto dis

tu baznīcā, Rīgā, Akas ielā 13, 24. de -
cembrī Ziemsvētku dievkalpojums.

VācijA
DIEVKALPOJUmI
Lībekā, Lorenca baznīcā, 14. de -

cembrī plkst. 14 Dievkalpojums ar 
dievgaldu. Kalpo diak. L. Urdze, pie 
ērģelēm Liene Orinska. Pēc dievkal
pojuma uzkodas.

Hanoverā, markus baznīcas drau
dzes namā, Hohenzollernstr. 54, 
15. decembrī plkst. 14 Adventa diev
kalpojums ar dievgaldu. Kalpo diak. 
L. Urdze. Pēc dievkalpojuma pārrunas 
pie kafijas galda.

Ludvigshāfenā, Svētā Ludviķa baz nī
cā, Sankt ludwig, bismarck un Wre des-
trasse krustojumā, svētdien, 15. de  cem-

BoBSLejiSti eiRoPAS 
uN AmeRiKAS tRASēS 

eiropas kausa izcīņā bobslejā 
otrā posma sacensībās Altenbergā 
Latvijas pilota oskara melbārža 
un stūmēja intara dambja div
nieku ekipāža izcīnīja otro vietu. 
Pirmajā braucienā melbārža eki
pāžai bija desmitais ātrākais star
ta laiks, bet finišā – otrā vieta. 
Otrajā braucienā – startā trešais 
laiks, ar šādu pašu poziciju arī 
sasniedzot finišu. Abos braucie
nos nepārspēta palika vācieša 
Richarda Elsnera ekipāža. meln
bārdis vācietim divu braucienu 
summā zaudēja 0,65 sekundes. 
Helvija Babra un edgara Nem-
mes ekipāža līderim zaudēja 1,88 
sekundes, kas deva 13. vietu. Lat
vieši pirmajā braucienā sasniedza 
dalītu sesto ātrāko starta laiku, 
bet finišēja 14. vietā. Savukārt 
otrajā braucienā startā piektais 
laiks un finišā 12. pozicija. dāvis 
Kaufmanis ar stūmēju Arni Be  b-
rišu un emīls cipulis ar ed  ga - 
ru Pirogu nekvalificējās otrajam 
braucienam, pirmajā attie cīgi ie 
ņemot 24. un 21.vietu.

Otrajās sacensībās Altenbergā 
Oskara melbārža un stūmēja In 
tara Dambja divnieku ekipāža 
ieņēma dalītu ceturto vietu. Pir
majā braucienā Latvijas ekipāžai 
startā bija 11. vieta, bet finišā – 
sestais ātrākais laiks, bet otrajā 
braucienā viņi startā bija devītie 
un finišā sasniedza septīto rezul
tātu.

Abos braucienos nepārspēts 
palika vācietis Richards Elsners. 
melbārdis ar vācieti maksimi lānu 
Ilmanu dalīja ceturto vietu, uz 
varētājam zaudējot 0,67 sekun des.

Dāvis Kaufmanis ar stūmēju 
Arni Bebrišu Elsneram piekāpās 
par 1,05 sekundēm, kas deva des
mito poziciju. Otrajā braucienā 
viņiem startā bija trešais ātrākais 
laiks. Savukārt Helvija Babra un 
Edgara Nemmes ekipāža atpalika 
par 1,54 sekundēm un ieņēma 
12. vietu. Viņiem startā bija tre
šais un ceturtais labākais laiks. 
Ceturtā Latvijas ekipāža ar pilotu 
Emīlu Cipuli un stūmēju Edgaru 
Pirogu pirmajā braucienā sasnie
dza 26. rezultātu no 29 startēju
šajiem divniekiem un otrajam 
braucienam nekvalificējās.

*
Latvijas bobsleja pilots oskars 

Ķibermanis ar stūmēju matīsu 
mikni ASV pilsētā Leikpleisidā 
ar ceturto vietu sāka Pasaules 
kausa izcīņas sezonu. Ķiber ma
nis/miknis abos braucienos sa 
sniedza ceturto ātrāko rezultātu, 
kā arī bija ātrākie starta ieskrē
jienos. Līdz goda pjedestalam lat
viešiem pietrūka 0,03 sekundes. 
Savukārt otra Latvijas ekipāža – 
Ralfs Bērziņš/dāvis Spriņģis ie 
rindojās 19. pozicijā. Pirmajā 
braucienā viņi sasniedza 14. re 
zultātu, bet 20. laiks otrajā brau
cienā atmeta latviešu četras po  
zicijas zemāk. Par sacensību uz 
varētājiem kļuva vācieši Johan 
nes Lochners/Florians Bauers, 
kuŗi aiz sevis atstāja savus tautie
šu Frančesko Frīdrichu/Torstenu 
margisu. Trešajā vietā ierindojās 
kanadieši Džastins Kripss un 
Bendžamins Krokvels.

Komentējot abu pilotu pirmos 
braucienus, Latvijas Bobsleja iz 
lases galvenais treneris Sandis 
Prūsis norādīja, ka Bērziņa brau
ciens nebija tik slikts, taču laiks 
zuda. Otrajā braucienā Bērziņa 
ekipāža uzlaboja startu (5,16 se 
kundes), un izdevās arī uzlabot 
brauciena laiku – 55,92 sekundes. 
Bērziņam izdevās pakāpties uz 
18. vietu, taču līderim divu brau
cienu summā viņš zaudēja 2,25 
sekundes. Savukārt, runājot par 
Ķibermaņa veikumu, Prūsis sa 
cīja, ka par trešo vietu ir reāli 
cīnīties.

Arī PK pirmā posma otrajās 
sacensībās Oskara Ķibermaņa 
un stūmēja matīsa mikņa div
nieku ekipāža izcīnīja ceturto vie
tu, Ralfs Bērziņš ar Dāvi Spriņģi 
bija 19. pozicijā. Uzvarēja Vācijas 
pilots Frančesko Frīdrichs ar stū
mēju Aleksandru Šilleru, kuriem 
bija ātrākie starta laiki, bet brau
cienos otrā un pirmā vieta. Ķi 
bermaņa divnieks uzvarētājam 
zaudēja 0,64 sekundes, bet goda 
pjedestals bija 0,07 sekunžu attā
lumā. Bērziņš divu braucienu 
summā atpalika par 2,25 sekun
dēm.

mARtiNS duKuRS SāK 
AR otRo Vietu

“Eksperimenti būs, bet akcents 
tiks likts uz Eiropas un pasaules 
čempionātiem. Domāju pieda lī
ties visos Pasaules kausa izcīņas 
posmos. Tomēr nebūs tā, ka tajos 
tiks braukts tikai braukšanas pēc. 
Sevi arī vajag notestēt. Konku
rence būs spēcīga, un tas ļaus sevi 
notestēt,” pirms skeletona sezo
nas sarunā ar LETA sacīja mar
tins Dukurs. Arī martina brālis 
Tomass Dukurs ir uzsvēris, ka 
sezonas galvenās sacensības būs 
Eiropas čempionāts Siguldā un 
pasaules čempionāts Altenbergas 
trasē, kuŗā latvieši siltā laikā aiz
vadīja treniņus pirms sezonas. 
Sākotnēji pirmais posms bija 
paredzēts Pārksitijā no 25. no 
vembŗa līdz 1. decembrim, tomēr 
Starptautiskā Bobsleja un skele
tona federācija (IBSF) ievadošo 
posmu pārcēla uz Leikplesidu. 
Sacensības Pārksitijā tika nolemts 
atcelt, jo trases personāls nevarēja 
garantēt, ka līdz sezonas sāku
mam izdosies salabot saldēšanas 
sistēmu. Tāpēc, lai izvairītos no 
lieka riska, lemts sacensības pār
celt uz Leikplesidu.

martins Dukurs Leikplesidas 
trasē ASV izcīnīja otro vietu Pa 
saules kausa  izcīņas pirmajā po s  
mā, bet Tomass Dukurs ierin
dojās sestajā pozicijā.

Uzvaru sezonas ievadā svinēja 
vācietis Aksels Junks, kuŗam 
mar tins divu braucienu summā 
zaudēja 0,12 sekundes, bet vēl 
0,27 sekundes lēnāks bija krievs 
Aleksandrs Tretjakovs. Aiz pirmā 
trijnieka bija divi vācieši – Alek
sandrs Gasners un pasaules juni
oru čempions Fēliks Kaizingers.  
Pirmo sešnieku noslēdza Tomass 
Dukurs, kas  uzvarētājam zaudēja 
0,60 sekundes, no goda pjedesta
la atpaliekot 0,21 sekundi. Olim
piskais čempions Sunbins Juns 
no Dienvidkorejas sezonas sāku
mā samierinājās ar septīto vietu.

*
Latvijas skeletonists Krists 

Net laus Vinterbergas trasē Vāci 
jā izcīnīja piekto vietu eiropas 

kausa sezonas pirmajā posmā. 
Netlaus pirmajā braucienā trasi 
veica 58,47 sekundēs, bet pie otrā 
brauciena netika, jo lietus dēļ tas 
tika atcelts. Visu goda pjedestalu 
aizņēma Vācijas skeletonisti, bet 
uzvaru svinēja Lukass Dāvids Nī 
digers, kuŗam Netlaus vienīgajā 
braucienā zaudēja 0,46 sekundes. 
elvis Veinbergs atpalika 1,61 se 
kundi, kas deva 17. vietu, bet 
mārtiņš muižnieks ar 1,84 se 
kunžu deficitu bija 23. pozicijā 36 
startējušo skeletonistu konku
rencē.

BiAtLoNA tRASēS uN 
šAutuVēS

Latvijas biatlonists Andrejs Ras -
torgujevs Estešundā (Zvied rijā) 
Pasaules kausa izcīņas posma 20 
kilometru individuālās distances 
sacensībās ar piecām kļūdām 
šautuvē ierindojās 34. vietā. Ras
tor gujevs distancē bija septītais 
ātrākais, taču šautuvēs pieļautās 
piecas kļūdas pārvērtās piecās 
soda minūtēs un viņu atvirzīja uz 
ceturto desmitu. No uzvarētāja 
Rastorgujevs atpalika piecas mi 
nūtes un 36 sekundes. Aleksandrs 
Patrijuks nesašāva septiņus mēr
ķus un bija 100. vietā, apsteidzot 
tikai piecus konkurentus. Ro -
berts Slotiņš drīz pēc starta 
izstājās. Distancē nepārspējami 
bija Francijas biatlonisti, ieņemot 

pirmās četras vietas. Pēc gandrīz 
gada pārtraukuma uzvaru Pa  sau
les kausa sacensībās izcīnīja mar
tēns Furkads, kuŗš nebija uzva
rējis kopš 2018. gada 15. de  cem bŗa.

 
PeLdēšANA

Latvijas talantīgā peldētāja ieva 
maļuka Skotijas pilsētā Glāzgovā 
Eiropas čempionātā īsajā jeb 25 
metru baseinā 100 m kompleksajā 
peldējumā laboja sev piederošo 
Latvijas rekordu, tomēr ar to ne 
bija gana, lai iekļūtu pusfinālsa
censībās.

maļuka priekšsacīkstēs distanci 
veica vienā minūtē un 1,19 se 
kun dēs, pirms gada sasniegto 
rezultātu labojot par 0,09 sekun
dēm. Šajā pašā distancē startēja 
arī Arina Baikova, kuŗa finišēja 
pēc vienas minūtes un 3,93 se 
kun dēm, kas deva 43. vietu 49 
sportistu konkurencē.

šAcHS
Latvijas šachiste Laura Rogule 

(attēlā) Tallinā izcīnīja bronzas 
me  daļu Eiropas čempionātā ra 
pidā (ātrajā šachā un ātrspēlē).

Turnīrs sākās ar ātro šahu 
(15+10). Laura Rogule (2292) ar 
7,5 punktiem ierindojās 105. vietā, 
taču tas bija pietiekami bron zas 
medaļai sieviešu vērtējumā.

P. Karlsons

martins dukurs

Laura Rogule 

ieva maļuka


